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HM5 - Handboka

Paul B0lset

Ved siste arsskiftet blei den f0rste
utgava av HMS-handboka var fer-
dig trykt og sendt ut til aktuelle
personar i vegetaten. HMS-hand
boka er delt 1 tre hovuddelar:

- Feiiesdel

- Spesiaidel
- Dokumentasjonsdei

El arbeidsgruppe hadde da stMt
for utarbeidinga av handboka
sidan arsskiftet 1991/92.
Arbeidsgruppa som hadde over-
ingenior Geirmund Nordal som
ieiar og verneleiarane Egil
Bakke/Knut Stokkeland som sek-
retcerar, bar her lagt ned eit
svsert omfattande og godt
arbeid. 1 tillegg bar arbeidsgrup-
per fra dei ulike avdeiingane del-
teke i utarbeidinga av spesial-
delen.

HMS-handboka byggjer pa
arbeidsmiijolova av 1977 og for-
skrift om internkontroll som blei
innfort fra 1. januar 1992, og
utgjer ein del av det totale kvali-
tetssikringssystemet vart. HMS-
handboka gjev saleis grunnlaget
for a sikre kvaliteten for helse,
milj0 og sikkerheit.

Som byggherre og arbeidsgjevar
har Statens vegvesen det mal at
all verksemd i etaten skal
gjennomforast utan at mennes-
ker, miljo og materiell blir pMort
skade. A hindre skadar er ei prio-
ritert oppgave for Vegvesenet i
dette fylket.

HMS-arbeidet i etaten var blir

saleis i sum ulike tiltak for best

mogeleg a kunne oppfylle malet i
arbeidsmiljolova om a gje
arbeidstakarane «full trygghet
mot fysiske og psykiske skadevirk-
ninger».

I  Statens vegvesen More og
Romsdal er det vegsjefen som har
det overordna arbeidsgjevar-
ansvaret. Det seier seg sjelv at
det ikkje er mogeleg for vegsje
fen aleine a sorgje for at produk-
sjons- og forvaltningsoppgavene
vare blir gjennomfort i samsvar
med aktuelle lover og forskrifter.

Derfor er avdelingsleiarar og sek-
sjonsleiarar, stasjonssjefar i biltil-
synet, anieggsleiarar og vegmeist-
rar delegert arbeidsgjevaransvar
pa vegne av vegsjefen. Vegsjefen
kan sjolvsagt likevel ikkje fraskrive
seg det overordna ansvaret.

Det er mange lover og eit svaert
omfattande regelverk som har
verknad for HMS-arbeidet i

Vegvesenet. Handboka er ei hen-
dig og oversiktleg informasjons-
kjelde om lover, forskrifter og
foresegner som ein ma gjere seg
kjent med i samband med gjen-
nomforinga av ulike arbeidsopp-
gaver i etaten.

Men forst og fremst gjev HMS-
handboka informasjon om kon-
trollsystemet for a forebyggje
ulykker, skade eller tap og skape
trivsel pa arbeidsplassane.
Dessutan skal HMS-handboka

vere ein dokumentasjon av HMS-
kontrollsystem andsynes tilsette
og styresmakter.

Kort sagt gjev saleis handboka ei
oversikt over det regelverket vi er
palagt a folgje, korleis HMS-kon-
trollsystemet er bygd opp og kor

leis vi skal dokumentere at syste-
met verkar og at resultata er i
samsvar med malsetjinga.

Arbeidsmilj0 og tryggleik skal
innga som ein naturleg del av
kvar arbeidsoppgave, fra planleg-
gingsstadiet til arbeidet er utfort.
Handboka vil saleis bli eit nyttig
oppslagsverk for leiarar og verne-
ombod i det daglege arbeidet.
Likeeins vil handboka vere viktig i
arbeidet med a kunne dokumen
tere at leiinga planlegg og forer
kontroll med at lover, forskrifter
og reglar blir folgde.

Helse, milj0 og tryggleik pa
arbeidsplassane er eit ansvar for
leiinga, men skal vi fa systemet til
a verke ma vi ogsa ha ein stor
grad av medverknad far alle
arbeidstakarar. Alle ma vere inter-
essert i a redusere talet pa skadar
og ulykker og betre det totale
arbeidsmiljoet i etaten. Derfor er
HMS-arbeidet ogsa eit fellesan-
svar for alle i etaten var.

Det er viktig at vi no set oss inn i
korleis HMS-kontrollsystemet er
bygd opp og at vi tek systemet
aktivt i bruk og vinn erfaring med
systemet og korleis det fungerer i
praksis. 1

Paul Bolset
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Ut av royken kommer to skikkelser, pusten gar
tungt inne i maskene. Mellom seg baerer de en
livlos kropp opp fra bunnen av tunnelen dypt
under Freifjorden. Sikten er bare noen fa skritt.

Lyden av sirener forplanter seg mellom tunnel-
veggene, men blalysene «slukes» fort av roy-
ken. Marerlttet er et faktum, en bil med fire per-
soner bar brast Inn I berget inne I tunnelen.

Like etter midnatt mandag
kveld gikk alarmen. Tykk
reyk veltet ut av bllen, en av
passasjerene hadde klart a
komme seg fram til nedtele-
fonen tor a varsle om ulyk-

ken. Utmattet segnet han
om pa den kalde asfalten.

Denne gang var det evelse.
En viktig og heit nodvendig
trening pa a mestre de ek-
streme forhoidene Inne I den

droyt halvmll lange tunnelen
som binder Kristlansund og
Frel til fastlandet.

De rode lysene I hver ende
av tunnelen ble oyebllkkellg

slatt pa da alarmsentralen
flkk meidlngen. Da de forste
brannfolkene kom fram pa
Bergsoy-slden veltet royken

ut. Med sitt egen-konstruerte
sokerutstyr startet de det
moysommellge arbeldet
med a ta seg Innover. Ved
hjelp av stenger forbundet
med hverandre ved hjelp av
et sterkt tau, «dregget» royk-
dykkerne kjorebanen Inn-
over mot den brennende

bllen. De hadde Ingen mullg-
het til a se hverandre pa
hver side av vegen. Forst ble
en person funnet og baret ut
mot ambuiansene som had

de kjort et lite stykke Inn.
Deretter traff tauet en til. Og
snart var alle pa veg ut.

Halv time

Svetten rant pd Innslden av

maskene. Flaskene pa ryg-
gen hadde oksygen for en

droy halvtlme. Lite tid i en
silk situasjon.

Fra den andre siden av tun

nelen arbeldet brannfolkene

fra Kristlansund seg fram-
over. Ogsa de slet tungt I
motbakken opp mot tunnel-
apnlngen pa Bergsoy. Men
karene fra brannvakta had

de I alle fall oksygen til fire
timer I de speslelle flaskene
som er kjopt Inn som en del
av Krlfast-beredskapen.

Fire mann glkk side om side
Innover. Lyskjeglene fra lyk-
tene ble fort «spist opp» av
royken. Pusten glkk tungt....
Denne gangen var royken

«ufarllg». Lyset I tunnel-
taket var tent og sambands-

kablene var Ikke odelagde
av varme. En brann Inne i

tunnelen kan gjore forhoid
ene enda vanskellgere enn

de var denne gangen.

- Det dere opplevde Inne i
tunnelen ma vaere en tanke-

vekker. Dere flkk mote for-

hold opp mot det som venter
den dagen alarmen gar og
det er alvor. Jobben som

venter er toff og vanskellg.
Ulykker og branner Inne I
tunneler krever mye, sa

ovelsesleder Die Jorgen

WIrum til slltne mannskaper

etter at ovelsen var avblast,

tunnelen effektlvt tomt for

royk og de sju-atte bllene
som hadde ventet pa hver
side hadde fatt gront lys.



Ferske inntrykk
Mens inntrykkene enna var
ferske og erfaringene nye,
samlet alle som deltok seg
for a diskutere og foreta den
forste gjennomgang av
ovelsen.

Denne gangen var vars-
lingssystemet og det tverr-
fagiige sambandet under
utrykningen hovedmalet for
ovelsen. Og sambandet
fungerer bra, det storste
minuset som ble avdekket
var mangelen pa radiodla-
gram for a hjeipe de for-
skjelllge rednlngsenheter
med a finne hverandres
arbeidskanaler.

Leteutstyret som ble brukt
av brannfolkene fra Gjem-
nes, ble ogsa rest. Og for
Vegvesenet - eieren av tun-
nelen med ansvaret for
ovelsen - var det betrygg-

ende a fa slatt fast vlftenes
enorme kapasitet og evne til
a styre royken. Noen teknis-
ke fell og mangier ble opp-
daget og rettes pa for a gjo-
re tunnelen enda tryggere.

Samkjoring
0velsen avdekket stort
behov for medlsinsk ledelse
og oppsamlingsplass for
skadde pa Gjemnes-slden
og bedre kontakt og sam-
kjoring mellom hielseperso-
nellet i hver ende av den
lange tunnelen. Det er ogsa
klart at bat, eventuelt hell-
kopter, ma rykke ut for a
kunne frakte rednlngsperso-
nell til den siden av tunnel
en derbefioveterstorst.

_ Som ovelse var dette
svsert vellykket. Vi fikk se at
systemet fungerer, men
ogsa avdekket ting som ma
rettes pa. Sammen ma vi
legge hodene i blot og finne
gode losninger pa de pro-
blemene vi avdekket og vil
mote den dagen det er
alvor, sa Wirum for ban
sendte folket fijem til en
dusj og et par-tre timer sovn
for en ny arbeidsdag,

Ole T. Strand

Ambulansene kjorte et stykke inn i tunnelen, men roykdykkerne matte bsre de skadde et godt stykke. En teff og
tung jobb under de ekstreme forholdene.

SLIK BLE DET 0VELSE
Da den tykke royken veltet
«ut» fra bilvraket i bunnen

av Freifjord-tunnelen var

det mange timer planleg-
ging i ovelsesstaben som la
bak. Sent mandag kveld ble
det ved help av royk, et bil-
vrak og dukker skapt en
situasjon sa naer opp mot
en realistisk ulykke som
mulig.
Etter at tunnelen var stengt
for traflkk, fraktet Veg-
vesenets folk inn bilen.

Observatorene fra syke-
huset la ut de skadde «per-
sonene» og to brannmenn
gjorde alt klart for «bran-
nen».

Roykmaskiner og sekker
fulle av fuktet trespon ga
voldsom roykutvlkling da
ovelsesleder Ole Jorgen
WIrum en halvtlme over

midnatt ga klarslgnal. Ved
hjelp av de enorme viftene

Inne i tunnelen ble royken

forst ledet mot tunnel-

•4

apningen pa Bergsoy for at
redningsmannskapene fra
den siden skulle fa ove.

Noe senere ble viftene

snudd og royken presset
mot mannskapene som ryk-
ket ut fra brannvesen, syke-
hus og politi i Kristiansund.

Halvannen time etter at

underbrannmester Kjell
Pedersen startet roykmas-
kinene, var ovelsen avslut-

Vegvesenets folk fraktet bilvraket
inn i tunnelen, mens dukker ble

lagt ut av obsen/atorene fra
sykehuset.

tet. Det tok viftene bare

noen fa minutter a tomme

hele tunnelen for royk.

Ole T. Strand



EIK5UND5AMBANDET- HER ER HOVUDPLANEN
I  hovudplanen for Eiksund-
sambandet er det vurdert uli-

ke alternativ for undersjoisk
tunnel fra Hareidlandet til

0rsta/Volda. Det rimelegaste
alternativet for eit fast sam-

band er kalkulert til om lag
470 mill, kr I anleggsinvester-
ingar. Av dette kan bompeng-
ar dekkje ca. 120 mill, kr ved a
leggje til grunntakstsone 7 i
15 ar. Det er 6g utgreidd alter
native opplegg for eit betra
ferjesamband pa strekninga
Eiksund-Rjanes. Det rimeleg
aste forbetra ferjesambandet
- der ferjestrekninga er redu-
sert fra 3400 m (takstsone 4)
til 2850 m (takstsone 3) - krev
investeringar pa land til om
lag 25 mill. kr. Da er det rekna
med 10 mill, kr til eit nytt og
vesentleg betre ferjeleie med
storre oppstillingsplass pa
Rjanes.

Ferjealternativ

Av dei 3 moglege alternativa for
innkorting av strekninga Eiksund-
Rjanes, peikar alternativ 0.2 seg ut
som det minst kontroversielle m.o.t.

naturinngrep. Dette alternativet til ca.
14 mill, kr gar ut pa bygging av ny ferje-
kai ca. 600 m aust for noverande

Eiksund ferjekai. Dette reduserer over-
fartsstrekninga til under 3 km og over-
fartstida til ca. 10 minutt.

Med 1/2-times avgangar i tida fra kl.
0600 til kl. 2400 og nattferje kvar time,
kan dogntilbodet bli auka med minst 10
avgangar eller ca. 40 %.

For trafikantane betyr dette eit heil-
dogns tilbod med:

•  oftare avgangar med mindre vente-
tid.

»  kortare overfartstid og med kortare
samla reisetid.

•  lagare takstar.

•  enklare rutetider med avgangar hei-
le og halve timar.

•  framleis tilbod til syklistar og gaan-
de.

For ferjeselskapet vil eit innkorta sam-
band fore til:

•  storre kapasitet/tilbod slik at even-

tuelle investeringar i nye storre fer-
jer kan utsetjast.

•  eventuelle nye ferjer kan byggjast
enklare og billegare, men likevel
innretta pa rask ombord- og iland-
koyring.

Nytte/kostnad (N/K)

For alle fordelar (nytte) og ulemper
(kostnad) er brukt same samanlik-
ningsar.

I tunnelalternativet vil trafikantane spa

re ventetid nar ein samanliknar med

dagens ferjetilbod. Verdien pa denne
tida er utrekna til 38 mill. kr. Ved ned-

legging av ferje sparer ein i tillegg
driftskostnader som tilsvarande er

rekna til 17 mill. kr. Arlege driftsutgifter
for tunnelen pa 8 mill, kr er rekna inn.
Samla nytte blir dermed 55 mill. kr.

For a oppna dette krevst ei neddiskon-
tert investering pa 311 mill. kr.
Forholdet mellom nytte og kostnad
(N/K) blir dermed 55/311 = 0,18, eller
m.a.o. ein utrekna nytte pa 18 ore for
kvar krone investert.

Ved samanlikning mellom dagens fer
jetilbod og eit innkorta samband vil tra
fikantane spare ventetid utrekna til 13
mill. kr. Med tettare avgangar og heil-
dogns ferjetilbod vil driftskostnadene
for ferje auke med ca. 2 mill. kr. Samla
nytte blir dermed redusert til ca. 11 mill,
kr. Neddiskontert kostnad for a oppna

dette er rekna til 16 mill. kr. N/K =

11/16 = 0,69. For kvar krone investert i
dette tilfellet er utrekna nytte 69 ore.

Undersj0isk tunnel

Av dei tre alternative tunnelpahogga pa
Flareidlandet, er alternativ 1A det som
synest a vere det minst kontroversielle.
Tunnelen blir her kopla direkte til riks-
vegen i ei rundkoyring. Alternativ IB

i ND

(?
TYPE

Buss/lastebil

] Vogntog
Vogntog

VEKT FART

5,5 tonn 60 km/t

24,0 tonn 35 km/t

50,0 tonn 20 km/t

TID

9 minutt

16 minutt

27 minutt
oparnese

Trafikken til/fra oyane har fa reisemal
langs Vartdalsstranda (om lag 6 %).

Andre viktige konklusjonar som kan
trekkjast ut av trafikkundersokinga:

•  Foremalet med reisene er relativt

likt fordelt pa tenestereiser, innkjop,
til/fra arbeid, skule og vekeslutt/
feriereise med om lag 20 % pa kvar.

•  Om lag 94 % av trafikken er mindre
bilar, tungtrafikkdelen er dermed

uvanleg lag - 6 %.

Arsdogntrafikk
(AdT) 1992: 572 bilar
ADT 1993: 575 bilar

Ca. 26 % av biltrafikken til/fra oysam-
funnet gar over Eiksund/Rjanes.

Her er nokre dome pa kor lang fid ulike
kjoretoy treng gjennom tunnelen:

gar gjennom ein verneverdig eikeskog i
Havag og er av den grunn konfliktfylt.
Alternativ 10 har pahogg nord for
Selvagtunnelen og blir dermed ca. 870
m lengre og 40 mill, kr dyrare enn alter
nativ 1A.

Pa 0rsta/Volda-sida av fjorden er det
og utgreidd 3 alternative pahogg med
tilhoyrande tilforingsvegar. Alternativ
2B gjennom Alida vil fa vanskar med
ras og steinsprang. Vegbrukarane sine
krav til rassikring gjer det vanskeleg a
forsvare at Eiksundsambandet blir

knytta til dagens tilforingsveg langs

Voldafjorden. Ein far ikkje full sikring

mot ras og steinsprang her utan at tun
nelen vert forlenga forbi Alida.
Gjennom Alida viile det elles bli sveert
vanskeleg a fa til akseptabel kurvatur

for ein riksveg pa grunn av det sveert
bratte terrenget.

Rjanesalternativet vert om lag 10 mill,
kr dyrare enn alternativet i Sorestranda
og tunnelen vert over 11 km lang.

Alternativ 2A med tilknytting til riksveg
1 pa Rystelandet vil kunne bli ein ras-
trygg trase med god linjeforing. Dette

alternativet peikar

seg difor ut som
det klart beste av

tunnelalternativa.

Utsprengte massar utgjer eit volum pa
ca. 800 000 m3. Det tilsvarar ca.

80 000 billass.

Trafikk

Undersokinga i 1993 tyder pa at trafik
ken mellom oyane og Orsta/Volda for
delar seg likt mellom Orsta og Volda og
er vesentleg av lokal karakter.

Eit alternativ er innkorting av f
ergestrekningen
Eiksund-Rjanes.



Slutt pa 14 ars
brakketilvcerelse

Etter 14 ar tok brakketilvaerel-

sen for Biltilsynet 0rsta slutt.
Mandag 11. aprll kunne sta-
sjonssjef Helge idar Vartdal i
Biltilsynet 0rsta eg vegmester
Sigmund Kleppe ta i bruk den
nye veg- og biltilsynsstasjon-
en i Hovdebygda.

0rsta veg- og biltilsynsstasjon er den
forste i More og Romsdal med felles
ekspedisjon for vegstasjon og biltilsy
net. Stasjonen bar et bruttoareal pa
1580 kvadratmeter. Tomtearealet er pa
11,5 mal. De totale byggekostnadene
vll llgge pa om lag 21 mlllloner kroner.
Det er Statsbygg som er byggherre, og
den offlslelle apninga vll skje nar anleg-
get er komplett senere I ar.
- Det bar gjennom de 14 arene med
brakketllvffirelse v^rt arbeidet jamt og
malretta for a skaffe tidsmessige og
permanente lokaler. Nar vi endelig bar
nadd malet, bar vi ogsa oppnadd
vesentlige forbedrede arbeidsforbold.
Ikke minst kan vi na tilby publikum tjen-
ester med en langt boyere kvalitet. Vi
gar inn i en ny epoke, sa stasjonsjef
Helge Idar Vartdal da ban kunne ta
imot den forste kunden.

Og som se bor og bor ble den forste
kunden mott med blomster og mange
byggelige ord.
I nybygget vll vegstasjonen fa sine kon-
torlokaler, mens resten av T-2 sin virk-

sombet fortsatt vil skje fra <<gammel-
bygget". Den nye stasjonen bar fM et

yE61?96

BHJILSYNET
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Etter 14 ars brakketilv^relse kunne inspekt0r

Arild St0len og hans kollegaer flytte inn i moder-
ne og tidsmessige lokaler.

romslig teorirom for spente og nervose
forerkortkandidater, bibliotek, arkivrom,

velutstyrt kantine og gode garderobe-
forbold. Kontrollballene bar enten fatt

eller vil om kort fid fa speslalutstyr for
bandtering og
gransking av
skadde kjo re-

toy.

Biltilsynssjef
Arne Jobnsen

var under ap
ninga ikke i tvil
om at distriktet

Stasjonssjef Helge
Idar Vartdal lover

publikum hoyere

kvalitet pa blltil-

synets tjenester.

bar fatt en veg- og biltilsynsstasjon
som pa alle mater er pa linje med det
beste som er i landet.

De 11 gamie brakkene er for ovrig
solgt til 0rsta Rode Kors. Brakkene
skal brukes som lagslokaler for Rode
Kors-foreningene i distriktet.
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Eit kvalitetssikringssystem for helse, mi!jo og sikkerheit
Arbeidsgruppa for HMS-handboka bar hatt

desse medlemene: Avdelingsingenior Knut
Inge Braute, maskinavdelinga, avdeiings-

ingenior Sverre Digernes, driftsavdellnga, opp-
synsmann Arnold Hustad, anieggsavdelinga,
stasjonssjef Kjell Ramstad, trafikant- og kjoretoy-
avd., overingenior Gelrmund Nordal, verneom-
bod, vegkontoret, spesialarbeldar Levor
Legernes, hovudverneombod, verneleiar Knut
Stokkeland, verneleiar Egil Bakke, pensjonlst fra
1.2.93, spesialarbeldar Helge Lllleeldet, verne-
lelarkontoret fra 1993.

Gruppa hadde sitt forste mote 13. desember
1991, og mote nr. 12, det siste, 4. januar 1994.

Arbeldet bar altsa teke 2 ar, og resultatet er da
samla I desse 3 permane som utgjer HMS-hand-
boka.

Bakgrunnen for arbeldet er Kommunal-
departementet sin forskrift for Internkontroll,
gjeldande fra 1. januar 1992. Vegdirektoratet
kom med meir utfyllande kommentarar I elt brev
av 20. September 1991, der el arbeldsgruppe
hadde vurdert: «hvordan Vegvesenets kontrollsy-
stem for HMS, som er et kvalltetsslkrlngsopplegg
for helse, miljo og sikkerhet, kan bygges opp
Innen vegvesenet.

Det nye oq viktiqe med et kontrollsystem for
HMS er at:

- Ansvarllg leder (vegsjef) ma etablere et sys
tem som tilfredstiller forskriftenes krav om

Internkontroll.

- Sorge for at systemet folges opp, og at en
reagerer pa awik.»

Utkastet var inndelt I 3 deler:

- Fellesdel

- Spesialdel
- Dokumentasjonsdel

Inndellng i kapittel og tekst bygde pa eit utkast
som Nordland hadde laga.

Gruppa var har og i hovudsak brukt
Nordlandsmodellen, med ein del endringar.

Arbeldet 1 gruppa:
VI ma berre innromma at arbeldet I starten var

famlande for del fleste av oss. Og utan verneleiar
Egil Bakke sin gode overslkt og tilrettelegging,
ville arbeldet den forste tida blitt mindre struktu-

rert.

HEL$E»MILJ0»SliCICERHEiT

Arbeidsgruppa for
HMS-handboka har

hatt desse

medlemene:

avdelingsingenior
Knut Inge Braute,
maskinavdelinga,
avdelingsingenior
Sverre Digernes,
driftsavdelinga,
oppsynsmann

Arnold Hustad,

anieggsavdelinga,
stasjonssjef Kjell
Ramstad, trafikant-

og kjoretoyavd.,
Overing. Ceirmund
Nordal, verneomhod

vegkontoret,
spesialarbeldar Levor
Legernes, hovudverne
ombod,
verneleiar Knut

Stokkeland,
verneleiar Egil Bakke,
pensjonlst fra 1.2.93,
spesialarbeldar Helge
Lilleeidet,

verneleiarkontoret

fra 1993

Egil Bakke er ikkje
med pa bildet.

TIdplanen vart ogsa endra undervegs. VI sag
det var viktigare a jobbe med stoffet enn a ha eIn
stram tidsfrlst, mao.: Vegen vart til medan vl
gjekk.

1 spesialdelen har det ogsa vore breid med-
verknad fra alle avdelingar. Viktlge arbeidsopp-
gaver er gjennomgatt, risikoforhold som er knytt
til utforelsen av arbeldet er vurdert. Vidare er
sett opp kva krav som er sett fra offentlege myn-
digheiter eiler interne instruksar for utforelsen av
vedkomande arbeid.

Arbeidet med stoffet har vore engasjerande.
Undervegs trur eg at alle har merka dette. Svaert
lite forfall til mota har vist at engasjementet har
vore til stades, og der medlemene heile tida har

10

vurdert Vegvesenet som ein etat.
Det er lagt mykje vekt pa a beskrive

organlsasjonen var. Dette er viktig, for det fortel
om korleis ansvaret er fordelt. For tllsette er det

viktig a vere kjent med dette, eIn finn lettare
fram I systemet, og til rett person.

1 perm nr. 1, Fellesdel, er alt dette samla. Det
gir ogsa innslkt I etaten som pa mange punkt
ikkje har vore sa lett tilgjengeleg for. Berre denne
delen burde fa mange iesarar.

Perm nr. 2, Spesialdel, har beskrivelse av
arbeid, med risikoforhold knytt til arbeidet, og
kva krav som er sett til sikring, m.v.

Perm nr. 3, Dokumentasjonsdel, har overslkt
over instruksar, retningslinjer, sertifikat, m.v. Her

HELSE»iVliLI0»SIICIiEllHEiT

skal vl setje Inn motereferat, rapportar fra verne-
og helsetenesten og meldingar om awik. Nar del
ulike tllsynsmyndigheiter kjem pa besok, vil Inn-
haldet her fortelje kva du konkret har gjort pa
din arbeidsplass.
Som tidlegare nemnt er HMS ein del av

Vegvesenets totale kvalitetssikringssystem. Det
skal leggjast til grunn ved all planlegging, og i
byggje- og driftsfasen.

Handboka inneheld nok enno bade feil og
manglar. Men gjennom ajourhald og utvlkling vll
handboka kunne bli eit godt og effektivt reiskap i
all var verksemd.

Ceirmund Nordal

1 1



SAMORDNINC AV HMS-ARBEIDET

Sikkerhet
skal vaere

en naturlig
delav

jobben!
^ Vbgv

L
St«t«ns vegvesen

esenets politikk er klar
*^Arbeidet med d forhindre
skader skal prioriteres pd
linje med pn^uksjon, tek-

nikk og okonomi - og vaere en del av
ledemes resultatonsvar. Sikkediet skal
inngd som en naturiig del av allc
arbeidsoperasjoner, fra planlegging til
fulHort jobb.

Vdr nye Hdndbok for helse, miljo og
sikkerhet kommer som et resultot ov en
omfattende intern prosess.

Oet er viktig d fd en samlet doku-
mentosjon ov gjeldende forskrifler og
rutiner, bl a for d kunne Mge opp soker
som ikke er som do skal vaere.

A lie som leverer tenester
til Vegvesenet ma kun
ne dokumentere at dei

har Internkontroil og drov si
verksemd i samsvar med gjel-
dande lover og forskrifter.

Pa arbeidsplassar som har
«blanda dnft» ser Vegvesenet

pa seg som hovudbedrlfta og
ansvarleg for a samordne HMS-
arbeldet, dette fritek ikkje Inn-
leldde firma fra ansvar for

Internkontroil 1 elgen bedrlft.
Det er no viktig at vare arbeids-
leiarar tek ansvar for samord-

ning av HMS-arbeidet og kon-
trollerer dei krav Vegvesenet
stiller ved utiysing av entrepri-
sar, ved bruk av eigne og inn-
leidde maskiner. Byggjemota ma
brukast aktivt til oppfolging av
HMS-arbeidet, det er viktig a
skrive vedtak i moteprotokoll,
som blir dokumentasjon i hand-
boka D.11.

Awik er omtalt i handboka F.12

det ma reagerast pa awik, ikkje
godta forklaringar og lause lov-
nader.

Ved reine entreprisearbeid der
Vegvesenet berre har kontroll-
funksjon, skal ansvaret for HMS-
arbeidet avklarast og forast i
moteprotokoll, protokollen skal
inn i handboka D.11 som doku

mentasjon.

For einmannsbedrifter, til
domes ein gravemaskineigar, er
det ogsa krav om Internkontroil,
det ma understrekast at som

minimum er det Vegvesenets
Internkontroil som gjeld.
Maskineigar skal etterleve gjeld-
ande lover og forskrifter, til
domes bruk av personieg ver-
neutstyr AT forskrift 483, maski-
na skal ha godkjent kontrolibok,
nodvendig forsokring og maskin-
forar skal ha yrkesbevis eiler
oppiseringsbok.

Knut Stokkelond
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ARBEIDSMILI0UTVALCET
Paragraf 23 og 24 i arbeidsmiljelova (AMI) sei-

er klart fra om kva bedrifter som skal ha eit

arbeidsmilj0utval (AMU) og utvalet sine opp-
gaver.

Medlemene I utvalet bllr valt for 2 ar, der 3 er

fra leilnga og 3 fra arbeidstakarane.
AMU for perioden 94/95 bestar av:
Paul Bolset, Arnold Hustad, Else Karin Fllsnes,

Levor Legernes, Tore Andersen, Oddvin
Haukeberg.

Underutvala sine gjeremal

Vernelelar sit I utvalet saman med ein sekre-

taer.

I HMS-boka's F-del kap. 7.1, finn vi omtale om
AMU sine gjeremal.
AMU bar tre underutval:

AKAN (Arbeidslivets Komite mot Alkoholisme og
Narkomani)

AFU (Attforingsutvalet)
Byggjeutval

AKAN: AMU ved Statens vegvesen More og
Romsdal gjorde i 1984 vedtak om a starte AKAN-
arbeid. I 1993 og 1994 er leiarar pa alle niva samt
verneomboda hatt ein dag opplaering pa dette
temaet.

Retningslinjene finn vi i HMS-handbokas S-del
kap. 21, nr. 11. Akanutvalet bestar av hovudkon-
takt, verneleiar, adm.sjef og bedriftslege/sjuke-
pleiar.

AFU: AFU skal hjeipe tilsette som av helsearsa-
ker ikkje lenger kan utfore sitt daglege yrke. 1 sta-
den for trygding, kan det som alternativ verte
tale om attforing eller omplassering. HMS bokas
F-del kap. 7.2 og 11.5 gir leiar ei rettesnor for
dette arbeidet.

AFUs samansetjing er hovudtillitsmann, repre-
sentant fra arbeidsgjevar, bedriftslege/sjuke-
pleiar og verneleiar.

■ nnii

Byggjeutvalet: Byggjeutvalet skal orienterast om planlagt byggjeprosjekt, takast med pa rad,
samarbeide med brukarane, og felgje opp bygginga fram til ferdigstilling og godkjenning ligg fore.
Retnongsliner for handsamirug av byggjesaker er omtalt i HMS kap. S.2.2.
Byggjeutvalets medlemer er: Hovudverneombod, hovudtillitsmann og verneleiar.

Helge Lilleeidet
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Fysisk aktivitet gir trivsel
Ingen ting a si pa
innsatsen her.

Odd Harnes, superveteran
pd volleyball-iaget, har
spensten i orden.

A¥^*

it,'

., .. . ■ .'

1

rilV^

jji. Hi 'V,. , Jl ,
Odd Harnes har vcert en av drivkreftene

bak volleyballen. Han er en milj0faktor lag-
kameratene vet a sette pris pa.
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A drive fysisk aktlvltet pa et normalt plan er
sunt. Skadene bllr faerre og gjerne ikke for
alvorlige. Jeg tror na en gang at den sosia-

le siden og gleden bllr tatt bedre vare pa gjen-
nom en normal bedriftsldrettslnnsats. At
bedrlftsldretten betyr mye for arbeidsmlljoet er
sikkert.

Det er Odd Harnes, lagerformann ved vegsentra-
len i Molde, som sier dette - samtldig som ban
beskriver sin idrettslnnsats. 1 mer enn 25 ar bar

ban veert en av drivkreftene bak det spenstlge
volleyballmlljoet blant vegvesenansatte 1 Molde-
omradet. At forstelaget, med ban selv som en av
de faste splllerne, bar vaert forende I bedrlftsseri-
ens forstedivlsjon, er liksom bare silk det skal
vsere.

Det var bare tllfeldlgbeter som forte den tldllge-
re MFK-spllleren, med mange kamper pa Molde
stadlon bak seg, til Innendorsldretten volleyball.

- Det var fotball som var min Idrett fra barnsben

av. Som guttunge badde jeg Ikke tanker for sa
mye annet enn nettopp fotball. Jeg var gutte-
mester for MFK i 1946 og I 1948 var jeg pa laget
som ble junlormestre. SIden ble det A-lagsspIll I
fire ar, fra 1952 til 1956. Fotball var ogsa da en
stor Idrett omfattet med stor Interesse, men

langt fra sa viktig som leken med laerkula I dag.

Da jeg begynte I etaten midt pa sekstltallet, tok
jeg og flere arbeidskamerater Inltlativ til a fa
Igang et volleyball-lag som kunne vaere med I
bedrlftsserlen. jeg ma tilsta at fotballen fort ble
glemt, innrommer Odd Harnes.

Foruten at ban ledet volleyballutvalget I bedrlfts-
idrettskretsen i Romsdal en perlode, bar ban med
sin store Interesse for bedrlftsldrett vaert for-

mann i bedriftsidrettslaget vart i en tiarsperiode.

- Fortsatt er volleyball mIn store lidenskap og
mIn store fritldsaktlvltet I den morke arstlden.

Som bedrlftsldrett er volleyball utmerket. Denne
Idretten gir fa skader, den foregar Innendors og
vl er Ikke avbengig av 11 mann pa banen. I

bedrlftsfotballen er gjerne skadene flere og mer
alvorlige enn I annen bedrlftsldrett.
Bedrlftsfotballsplllere trener kanskje Ikke nok og
riktlg. Dette, sammen med for stor Innsats pa
banen og det faktum at vl alle etter bvert bllr
eldre, tror jeg kan vaere arsaker til at det er flere
skader I bedrlftsfotball enn det er I volleyball. For
serlestart trener vl en gang I uka. Nar serlen er I
gang trener vl en gang I uka I tlllegg til en kamp.

Sammen med kona, ogsa bun vegvesen-tllsatt,
lever Odd Harnes et aktlvt friluftsllv. Han forteller

at belgene gjerne brukes til turgaing, men nar
sola kryper over askammen og gresset etter
bvert bllr gront, frister bagen og batllvet mer.

- Det er vIktIg a vaere ute I frisk luft. Friluftsllvet
betyr mye for meg. MIn fllosofi er at man skal
gjore det man bar lyst til, men med mate. Sa jeg
overdrlver Ikke, bverken nar det gjelder bedrlftsl
drett eller friluftsllvet. At arbeidskamerater ogsa
bar felles Interesse og noe vl kan samle oss om I
fritlda, betyr mye 1 arbeidstida og for mlljoet pa
arbeldsplassen, sler ban.

VI tror Ikke det skulle vaere ukjent for sa alt for
mange I etaten var, at Odd bar vaert en av
drivkreftene bak More og Romsdal sin gode Inn
sats I Vegmesterskapene I preslsjonskjorlng.

- More og Romsdal bar jo sa absolutt markert
seg under disse mesterskapene, men det kom-
mer forst og fremst av at vl bar sa mange dyktlge
sjMorer. Jeg bar fatt vaert med pa a ta ut lagene
og bar vaert relseleder I forblndelse med de siste
ars "VM", forteller Odd Harnes som ogsa Inn-
rommer at ban ser fram til a bll pensjonist.

- jo, det skal bll fint. Det er vel kanskje pa tide a
sllppe yngre krefter til. Innretter man seg pa
arbeldsplassen og kanskje driver fysisk aktlvltet I
bade organisert og uorganisert form, opplever
man gjerne a fa trivselen pa kjopet, avslutter
Odd Harnes, superveteran pa volleyball-laget
vart - og kanskje den ivrigste?

Tone Rod
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Handboka pa aniegget
HVORDAN ANLEGCSOPPSYNSMENNENE SKAL BRUKE BOKA

OG HVILKEN NYTTE HAR ANLEGGSLEDEREN AV BOKA

IHMS-boka er klart papekt at stedlig teneste-
mann, dvs. anieggsoppsynet, har det hele og
fulle ansvar for at risikoforhold blir gjort kjent

blant arbeidstakerne og at sikkerhetsbestemmel-
sene blir fufgt.

Dette er grei tale, men det er belt klart at det er
flere enn bare anleggsoppsynsmannen, alene,
som ma bidra med a tilretteiegge for et forsvar-
lig HMS-arbeid. Blant annet kreves det at oppsy-
net har fullstendig oversikt over arbeidsoppgave-
ne og dernest en omfattende detaljkunnskap om
de enkelte arbeidsoperasjoner. Det vll derfor,
etter mitt syn, kreves et forum mellom oppsyn
og arbeidstaker for a diskutere arbeidsoppgave-
ne, avdekke mulige risikofaktorer og finne for-
holdsregler mot disse.

I denne aniedning tror jeg at «fredagsm0ter»,
som er et kort planleggingsmote mellom
arbeidstaker og oppsyn der kommende ukes
arbeidsoppgaver gjennomgas og bestemmes, er
etypperlig forum for ogsa HMS-arbeidet. Dette
vil ogsa gi arbeidstaker aniedning til aktiv med-
virkning i HMS-arbeidet, En kort rapport som
ogsa omhandler HMS-diskusjonen pa «fredags-
m0tet» skal skrives.

Bevi55tgj0ring
av alle ledd i

organisasjonen til aktivt
a ta del i HMS-arbeidet

er viktig for a iykkes.

Dette mener jeg er en av de beste og mest akti-
ve mater anieggsoppsynet kan bruke HMS-
boken pa.
Byggemotet er det formelle forum for innspill og
meningsutveksling, ogsa nar det gjelder HMS.
Anieggsleder og oppsyn er faste representanter
pa byggemotene der HMS er fast post pa saklis-
ten.

I byggem0tene er det n0dvendig a fa dokumen-
tert at sikkerhetskrav som f.eks. sertifisering, lag-
ring og transport av brannfarlige og eksplosive
varer, soknader/godkjenninger osv. er tilfredsstilt
og at dette kommer i byggemotereferatet. Boka
gir tilvisninger pa hvordan en skal forholde seg
til dette.

Videre vil det, under drift, kunne komme dis-

kusjoner i byggemotene som har direkte tilkny-
ting til HMS som kan fa okonomiske og frem-
driftsmessige konsekvenser. HMS-boka vil vaere
et godt stotteredskap for anieggslederen i slike
tilfeller.

Jeg tror at nokkelord i denne forbindelse er
opplaering i bruk av materiellet for bevisstgjoring
av alle ledd i organisasjonen til aktivt a ta del i
HMS-arbeidet.

Arnold Hustad
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KVA VEIT DU OM HMS?

Oppsyns-
mann

Stig
Seljeseth
T-5:

-HMS

star for helse, miljo og
sikkerheit. HMS-handbo-

ka er ein nyttig reiskap,
og vi blirtvungne til a
tenkje tryggleik, helse og
miljo 1 det vl gjer.

Oppsyns-
mann

Dagfinn
Rotevatn

T-2:

-HMS er

var kvalitetssikring heile
vegen! Eg bar ikkje tenkt
nok gjennom kva hand-
boka vil fa a seie I kvar-

dagen var, men eg er

ikkje i tvil om at ho vil
verte viktig pa alle omra-
de.

Farste-

sekretaer

Unni

Vassgird
-HMS

star for

helse, mlljo og sikkerhet.
Ellers majeg Innromme
at jeg Ikke har sa altfor
god kjennskap til dette.

Kontroll-

ingeniar
Halgeir
Brude-

seth:

- Jo da,

eg veit kva HMS star for.
Innanfor mitt arbeidsom-

rade er det klart at HMS

og stiller krav til entre-
prenorane, og det dreler
seg om lovpalagte krav
entreprenorane skal fol-
gje opp. Eg far sja til at
det vert gjort.

OPPRETTINC AV NY

ARBEIDSPLAS5
Ispesialdelen, S1-S5, er det opplistet en ryddig over-

sikt og huskeliste over de formelle prosedyrer og
rutiner som skal folges under forberedelsen for opp-

start av anleggsdrift. For sa vidt er ikke dette noe nytt,
men a fa det samlet 1 kronologisk rekkefolge er ube-
tinget en fordel.

HMS-boka Inneholder ogsa en fin pamlnnelse om vur-
derlnger en ma gjore og planlegge I denne tidllge
fasen. Som f.eks. standard pa bygninger og personal-
rom, lagring av sprengstoff og brannfarlige varer.
Henvlsnlngene til hva eller hvlike rundskriv, lover,
handbok osv. eller ATs publikasjoner som gjelder er
nodvendig.

0

A fa opplistet verneombudene er «nytt» og nyttig.
Siden dette star blant de forste sidene i boka, er dette

en grei oppmoding om a dra vernetjenesten mer
aktivt inn i oppstartfasen og ogsa senere nar aniegget
er i drift.

En aktiv vernetjeneste bor delta i noen av byggemote-
ne nar HMS blir behandlet.

Arnold Hustad

KVA VEIT DU OM HMS?

Full-

mektig
Mary
Seljeseth
- Helse,

mlljo og
sikkerhet. Ellers vet jeg
Ikke sa veldig mye.

Hovud-

tillits-

mann

Tore

Andersen:

-HMS

har mykje a seie for den
einskilde arbeidstakar og
etaten sine kvalitettrygg-
leikssaker. Gjennom
HMS-handboka blir hel

se, miljo og tryggleiks-
aspektet teke hand om.

Oppsyns-
mann Nils

Bjordai,
T-2:

- Eg velt
sv®rt lite

om HMS-filosofien var.

Handboka har eg fatt,
men eg har enna ikkje
sett meg inn i innhaldet
og kva ho seier om hel

se, miljo og sikkerheit.

Konsulent

Marit

Halvorsen

- Det er

ikke mye
jeg vet om
HMS, men vet at boksta-
vene star for helse, miljo
og sikkerhet.
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Skal forebygge skader

Arbeidsoppgavene pa veg-
anlegg bar et utrolig
mangfold og de fleste av

oppgavene er forbundet med
mer eller mindre risiko for liv

og helse. Jeg oppfatter at HMS-
bokas hovedbudskap nettopp
er a forebygge skader og ulyk-
ker pa arbeidsstedet.

I boka, Spesialdelen, er det for-
sokt gjort rede for de fleste
arbeidsoppgavene som kan
vaere farllge. RIslkoarkene gir
oversikt over de aktuelle

arbeidsoppgavene og multge
risikoforhold. Nar det gjelder
krav til verneutstyr og sikkerhet
bllr det henvist til gjeldende
sikkerhetsbestemmelser eller

handbok. Dokumentasjons-
delen bar for ovrig en komplett
oversikt over risikoarkene.

Vi onsker selvsagt a unnga
ulykker av enhver art, men en
skal beller ikke ba den mening
at det aldri kan skje. Skulle der-
imot ulykken vaere ute er dette
ivaretatt i Fellesdelen pa en
god mate, ved at det er inn-
bakt fastlagte melderutiner ved
alvorlig ulykke eller dodsfall.
Likesa er det gjort rede for
bvordan parorende skal folges
opp.

Dette var bare noen sporadlske
utdrag av HMS-bokas innhold,
men jeg tror at det trengs en
systematisk oppiaering for a
laere a bruke HMS-boka i det

praktiske liv og ikke minst
bevisstgjore brukeren til a fa et
ryddig og systematisk forhold
til helse, miljo og sikkerhet pa
anieggsstedet.

Arnold Hustad

Overingen'm Arne Lauvrak (t.v.) og oppsynsmann Arnold Hustad sier at HMS-bokas
hovedbudskap er a forebygge skader og ulykker pa arbeidsstedet.
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Skadar og melderutinar

Uiykker - Nestenulykker og mel-
dingsrutinane for desse. Vi kan
lese i HMS-boka kap. F-4 at

Vegvesenet har eit overordna mal:
I vart arbeid skal det ikkje oppsta

uiykker eller belastnlngar som kan
skade oss. Tllsette 1 etaten ma difor

arbelde aktlvt for a fa ned talet pa
Skadar. Dette kan ein blant anna gje-
re ved at alle skadar/uiykker blir rap-
portert til verneleiar pa fastsette skje-
ma, samt RTV bl. 11.01 A.

Servi I HMS-handboka kap. F-11.1
og 11.2 finn vi retningslinjer for
rapportering.

Det er viktig at alle skadesaker blir
handsama I avdellngsmote og i AMU,
dette for at andre kan laere av opp-
statt skade.

I 1992 hadde vi 35 melde skadar

som gav ca. 480 fraversdagar. I 1993
hadde vi 34 melde skadar som gav
ca. 215 fraversdagar.

Nestenulykker/tillop til skadar skal
meldast og handsamast pa same
mMe som skadar og uiykker. Det vart
meldt om ei nestenulykke i 1993. Det

synes som om det er uvisse om ruti-
nane for melding av denne kategori.
Ein ting er sikkert: Er du i tvil sa send
melding!

For HMS, vernetenesta, er skade-

meldingane det viktigaste hjelpemid-
del for a unnga nye skadar. Vi kan her
ta eit dome:

I fleire ar er det bl.a. snubling og
fall som har gatt igjen som storste
skadepost. Ut fra meldingane har vi
sett i verk utproving av nye modellar
av fottoy som betre passar dei ein-
skilde arbeidsoppgaver, dette med
hap om at fallulykkene kan reduse-
rast.

Talet pa fraversdagar innafor den
ne skadegruppa har gMt ned i 1993
(1992: 64 dagar, 1993: 35 dagar).

Dette er en positiv utvikling.
I HMS-handbokas dokumentasjonsdel
kap. D.9.1 og 9.2 skal vi, som det gar
fram av namnet, dokumentere mel

dingane og handsaminga av dei ein-
skilde skadar.

Helge Lilleeidet

Sjukefrdver
Sjukefraveret i Vegvesenet for

heile landet har gMt ned i 1993.
Vi kan halde tala opp mot NSB,

som har same tal pa tilsette som
Statens vegvesen:

NSB: 3 kv. 1992 6,1 %

3kv. 1993 6,2%

Statens vegvesen:
3kv. 1992 3,5%

3 kv. 1993 3,1 %

More og Romsdal ligg over desse
tala, og har hatt ei auke i fraveret i
1993:

3 kv. 1992 5,2 % 3 kv. 1993 6,4 %

Kapittel F.7.2 seier oss litt om det

forebyggjande arbeidet som kan gje-
rast for at vi lokalt kan redusere sju
kefraveret. Dette blant anna ved at vi

aktivt nyttar dei bedriftshelseteneste-
ne vi har avtale med.

Som arbeidsleiar har du og ei opp-
gave for a hjeipe den tilsette med a
snarast kome tilbake til sitt daglege
arbeid. I HMS-boka kap. F-11.5 finn
ein kva vi skal gjere i hove til den
sjukmelde.

Tenkjer vi pa vare arbeidskamera-
tar? Er det eit godt miljo pa arbeids-
plassen som gjer at den sjukmelde
onskjer a bli
frisk?

KVA VEIT DU OM HMS?

Oppsyns-
mann

Kjell
Hauke-

berg, T-4:

-HMS-

handboka

er eit oppslagverk for
kvalitetssikring. Ved til
domes oppstart av nye
aniegg vi! handboka vere
retningsgjevande for hel-
se, miljo og tryggleiks-
hensynet.

Full-

mektig

Marianne

Amundsen

- Jeg ma
nok vedga
at det er lite jeg vet om
HMS.

Oppsyns-
mann Tor

Inge
Unhjem,
T-6:

- Eg veit
for lite om HMS. Det er

difor vanskeleg a vite
kva HMS og handboka
vil fa a seie for meg.

Oppsyns-
mann

Terje
Anundsen,

T-5:

-HMS-

handboka vil verte ein

nyttig reiskap i arbeids-

dagen var. Den tek vare
pa arbeidstakarar sine
interesser innanfor nett-

opp helse, miljo og
tryggleik. Handboka vil
verte eit viktig oppslags-
verk innanfor denne sida

av verksemda var.
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KVA VEIT DU OM HMS?

Oppsyns-
mann

John

Lillegard,
T-9:

- Eg veit
ikkje kva

HMS-handboka vil fa a

seie for meg. Eg kjenner
lite HMS-arbeidet 1 eta-

ten, men likevei vil eg tru
at dette vil vere til fordel

for kvar av oss.

Full-

mektig
Irene Hoe!

- Det er

noe jeg
Ikke bar

saerlig
kjennskap til. Jeg jobber
pa et omrade som med-
forer at jeg forelopig ikke
bar kommet direkte i

beroring med HMS.

Over-

Ingenlar
Per Arne

Gjerde:
- Gjennom
HMS-

bandboka

vert vi palagt a folgje
HMS ute pa aniegg?

Farste-

fullmektig
Irene

Bolsa

-HMS?

Ingen tingi

HM5-CRUPPA

KVA NO?
HMS-gruppa som har leia eg samordna utarbei-

dinga av dei 3 HMS-handbokene ser seg no fer-
dig med arbeidet. Det er no opp til avdelingane

a ta produktet I bruk og gl tilbakemeldingar pa godt
og vondt.

Det vidare arbeidet:

Kap. F-0.1 viser korleis den framtidige oppdateringa er
tenkt gjennomfort.

Det vil no bli verneleiar og HMS-kontoret som har
ansvaret for oppdatering av HMS-handboka, sa tilba
kemeldingar ma meldast til dette kontoret.

Pa sikt er planen a fa heile HMS-handboka med tilhey-
rande tilvisingar inn pa data. Det vil da vere mogleg a
ta ut aktuelle kap. pa nettverk i dei einskilde avdeling
ane i fylket. Oppdateringa vil da til ein kvar tid vere a
jour.

Arbeidstilsynet sine forskrifter vil verta tilgjengeleg sa
snart avd. blir knytt til PC nettverk med vegkontoret.

Helge Lilleeidet

KVA VEIT DU OM HMS?

Oppsyns-
mann

Sigurd
Solemdal,

maskin-

avde-

linga:
- Eg er beilt utan kunn-
skap om HMS, og eg bar
beller ikkje batt tid bittil til
a setje meg inn i HMS-
bandboka.

Oppsyns-
mann

Arne

Eidskrem:

-HMS

star for

belse, mil-

jo og sikkerbeit.
Handboka tek vare pa
arbeidstakaren sin tryg-
glelk, og boka er eit vik-
tig bidrag i var arbeids-
dag.

Oppsyns-
mann

Jam

Storll,

T-7:

- Eg ma
innromme

at HMS kjenner eg i dag
svaert lite til.

Forste-

sekretaer

Liv

Andresen

-HMS

star for

belse, mll-

jo og sikkerbet. HMS
utgjor en del av det tota-
le kvalitetsslkrlngs-
systemet vart. HMS-
bandbokene er laget for
a pavlrke og forbedre
prosedyrer og rutlner I
vart daglige arbeid.
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Bedriftstrening
Det er liv og rore og mye svette

blant unge og eldre hver torsdags-
kveld i Raumahallen nar bedrift-

strimmen star pa.

Det hele startet da bedriftshelsetjenesten
i Rauma ansatte Kari Opseth 0ren som
fysioterapeut. Ho satt inne med ideen
om a fa stive muskier myke igjen, og tok
inltlativet til a starte opp bedrlftstrim-
men som er blitt en suksess.

Det var I vinter Vestnes/Rauma Bedrlfts-

helsetjeneste gikk ut med et tilbud til
vare medlemsbedrifter om trening for til-
satte pa kveldstld.

Treningen er lagt opp som vanlig slrkel-
trenlng, noe som de fieste er kjent med
fra skoledagene, og foregar I en time en
gang pr. uke. Sirkelen bar 15 stasjoner
der en jobber I 45 sek. med musikk til
arbeidet, ogsa 15 sek. pause for a bytte
stasjon.

Malet er a gi flest mulig et gratis og
uforpliktende treningstilbud som virker
forebyggende pa de vanligste belast-
ningssykdommene. Disse er i all hoved-
sak rygg- og nakkeplager.

Erfaringen fra vart stasted er udelt posi-
tivt, og vi bar ogsa f^t masse positive til-
bakemeldinger fra deltagerne. Antall del-
tagere bar variert fra 70 til 5, alt etter
hva folk bar hatt tid til.

Bade kvinner og menn benytter seg av
treningstilbudet. Organiseringen gjor det
mulig for alle a delta, uansett formniva.

Vi haper at flest mulig i Statens vegvesen
som bor slik til at det er mulig, moter
opp 0 Raumahallen torsdag kl. 1900, opp-
fordrer Kari Opseth 0ren.

Karl Arne Ekroll/ Kari Opseth 0ren

I

■.

Kari Opseth 0ren oppfordrer ansatte i Vegvesenet til a komme i gang med
organisert bedriftstrening.
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TENKJER TRYCCLEIK OC MILJ0

Det blir mykje farting rundt I fylket for
hovudverneombod Lever Legernes fra
Vikebukt. Annakvar veke tek ban med seg

«kontoret» sitt eg nyttar bilen til a reise dit tje-
nesten forer ban. «Kontoret» er ein stor stres-

skoffert som innebeld alt det ban treng som
bovudverneombod. Tryggleik eg miljo for
Vegvesenet sine folk skal alltid vere det beste.
Nar ban ikkje fungerar som bovudverneombod
arbeider ban pa Vestnes veggarasje.

- Hovudverneombodjobben svarar til 50 % stil
ling og eg bar valt a dele arbeidet i to - ei veke
pa veggarasjen og ei veke som ombod, seier
Levor Legernes som bar vore over 28 ar i
Vegvesenet si tjeneste. Det var ingen ukjent
mann som for to ar sidan blei valt til bovudver

neombod og sa gjenvalt ved arsskiftet.

- Dei bar vel funne ut at det trengst ein spesiell
mann til ein slik jobb, seier ban muntert og pei-
kar pa at det tidlegare kanskje ikkje var sa enkelt
a vere i den stillinga ban no bar.

- Men det bar blitt lettare etter at internkontroll-

systemet blei innfort. Dessutan vil eg rette ein
takk til leionga for den fine onnstillinga dei bar til
arbeidet mitt og den hjelpa eg bar fatt. Til dags
dato bar eg ikkje mott pa store problem, sjolv
om ein av og til er ueinige i nokre saker, under-
strekar Legernes. Han legg til at nar leiinga blir
gjort merksam pa det ansvar dei bar nar det
gjeld tryggleiken til arbeidarane, sa er det ikkje
vanskeleg a fa gjennomslag og gebor for dei
merknadene ban kjem med.

Hovudverneombodet representerer alle tilsette i
Vegvesenet, fra vegsjef til vegarbeidar. Med seg i
arbeidet bar ban ca. 38 stadlege representantar
som verneombod.

- Eg brukar verneombodet pa staden dersom
nokon kontaktar meg og vil ba bjelp til a loyse eit
problem. Det er sagt at kvart eit problem skal
loysast pa lavast mogleg plan, og det prover vi a
balde oss etter. Eg reiser ut nar eg blir tilkalla,
men eg kunne nok tenkje med a reise litt meir
enn det eg gjer.

- Eg bar vore med i arbeidsgruppa som bar jobba
fram HMS-bandboka. Det er laga tre permar som
skal liggje pa alle vegstasjonar og storre arbeids-
plassar og vere tilgjengelege for leiinga og ver
neombod mellom anna. Dette vil lette arbeidet,
ikkje minst for arbeidsleiinga som kan bruke des-
se permane som eit bjelpemiddel nar det gjeld a
folgje lover og reglar. Ein kan seie at dei er eit
godt arbeidsdokument, som skal fornyast etter
kvart. I desse permane finst alt som ein treng for
a vite korleis ein skal ga fram nar det gjeld
internkontrollar, seier Levor Legernes. Som
eksempel nemner ban at det i det siste bar blitt
vanskeleg a vere vedlikebaldsarbeidar i dei
undersjoiske tunnelane i fylket.

- Under vedlikebaldsarbeid blir arbeidarane

ofte bindra i arbeidet, anten av stor trafikk som
forer til mykje eksos eller til tider stygg trafikk
der sjMorane koyrer temmeleg fort, arbeidsfor-
bolda er rett og slett darlege. Det som kan bli
loysinga er nattarbeid og at tunnelane da blir
stengde. Elles er vi opptekne av at arbeidarane
brukar riktig verneutstyr og at det pa nye pro-
sjekt blir lagt til rette for at tryggleiken beile
tida er den beste.

Levor Legernes foler at Vegvesenet bar god sty-
ring pa internkontrollar. Han karakterlserar miljo-
et innan Vegvesenet som roft, men realt. Likevel
bapar ban at det vil bli meir fokusert pa det mel-
lommenneskelege forbold.

HELSE»iVHLJ0«SIICKERHEiT
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Fungerende stasjonssjef Morten Romme forteller at det ved biltilsynet i
Molde er investert Here hundre tusen kroner i nytt ventilasjonsanlegg.
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INNEMILJ0ET

D
enne spesialdelen tar for seg krav til bl.a.
arbeldsrom, terminalarbeid, kopiering
O.I.

For a lllustrere hvordan denne spesialdelen kan
benyttes, passer det a ta utgangspunkt 1 biltil-
synet I Molde, idet de nylig bar fatt nytt ventll-
asjonsanlegg og folgelig forbedret innemiljoet
(temperatur, luftsirkulasjon o.l.).

RIktignok var denne prosessen 1 gang for HMS-
handbokene var ferdige, men framgangsmaten
var llkevel tilnaermet det som er angitt I disse
bokene.

For enkelhets skyld tar vi for oss kun ett av
temaene under kap. S-16, nemlig ARBEIDS-
ROM.

Under dette kapitlet er folgende rislkoforhold
nevnt:

- Darllg ventilasjon/sirkulasjon
- For hoy/lav temperatur
- Luftforurensing
- Stoy
- Stov

Under hvert av disse punktene er det ogsa
angitt konsekvenser for de ansatte, om de
arbeider i et «milj0» som ikke er tilfredsstillen-
de.

Ved biltilsynet i Molde kunne en pavise flere av
disse uheldige forhold, og ogsa sannsynlig kun
ne tilbakefore problemer hos hver enkelt
ansatt til disse forhold.

I kap. F-9 (bok nr. 1) er det beskrevet hvordan
vi kan kartlegge arbeidsmiljoet. Det vil si hvor
dan vi skal/kan ga fram for a fa en status pa
forhold som kan vaere skadelige for hver enkelt
ansatt. I kap. F-5 er det angitt hvem som har
ansvar for at HMS blir etterlevd og at ingen
blir utsatt for unodig fare.

Idet vi ved stasjonen hadde problemer med
ventilasjon og temperatur, og at dette ikke var
nye problemer, matte det legges en strategi
for a fa rettet pa dette. Vi fikk derfor foretatt
«milj0malinger» via bedriftshelsetjenesten og
noen andre malinger via et ventilasjonsfirma.
Nar vi hadde disse malingene kunne vi kalle inn
til mote med var overordnede ledelse og repre-
sentant fra Bygge- og eiendomsdirektoratet.
Med bakgrunn i disse samtalene ble det beslut-
tet a engasjere konsulent innenfor omradet
ventilasjon.

Etter at konsulenten hadde kommet med

utredninger og forslag til losninger, var det
nye moter med de tidligere partene, samt ver-
neleder og hovedverneombud. Det ble sa fore
tatt et valg, under forutsetning av at det kunne
skaffes okonomiske midler til dette (flere hun-
dre tusen kroner). Med bakgrunn i velvilje fra
Bygge- og eiendomsdirektoratet, samt at de
innsa sitt ansvar som huseier, greide de a skaffe
de nodvendige midler til denne ombyggingen.

Etter noen mindre innkjoringsproblemer virker
det som at dette nye ventilasjonsanlegget til-
fredsstiller de krav vi har til et moderne ventila-

sjonsanlegg.

Hva er sa konklusjonen pa dette i forhold til
HMS? - Jo, det ma vaere at alle parter er inter-
esserte i at hver enkelt ansatt skal ha et «riktig»
arbeidsmiljo. Ved a systematisk dokumentere
tingenes tilstand har ledelsen bade piikt til og
interesse for a forbedre forholdene til de ansat

te. HMS-handbokene er et hjelpemiddel for a
«finne veien» for a dokumentere darlige for
hold, samt setter standarder for enkelte for

hold, samtidig som det klart forteller om
arbeidsgivers ansvar med hensyn til Helse -
Milj0 - Sikkerhet.

Kjell Ramstad
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Det er pabode a bruke verneutstyr nar arbeidsoppgaven tilseier det.
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VERNERECLAR FOR STATENS VECVESEN

MORE DC ROMSDAL

Det er pabode a bruke oransje vareklede ved
alt arbeid I Vegvesenet sin teneste som gar
fore seg utanom kontor og verkstad.

Vert det brukt regnklede ska! del vere i verne-
fargar. Dersom det ikkje er pasydd fullgode
refleksband pa vare- eller regnklede, skal det
brukast vernevest eller anna fullgodt refleks-
utstyr.

For biltllsynet gjeld eigne uniformsreglar.

, Det er pabode a bruke hjelm ved arbeid I alle
hjelmomrade. Hjelmomrade er t.d. arbeid

□ under dagen (tunnel), arbeid i sand og grus-
tak, storre groftearbeid, alt sprengningsarbeid,
kranarbeid m.v. Hjelm skal og brukast alle
andre stader der det kan vere fare for hovud-
skadar.

Det skal brukast vernesko eller -stovlar ved alt
arbeid der det kan vere fare for fotskadar.

Hoveleg horselsvern skal brukast nar stoyen er
hogare enn 85 dB(A), t.d. ved alt fjellborings-
arbeid, nar det vert brukt maskinar som ikkje
er godt nok dempa og ved einskilt arbeid pa
verkstad m.v. Dersom det gjeld paverknad over
lang tid vert det og radd til a bruke horsels-
vern om det er noko lagare stoy enn 85 dB(A).

Det skal brukast vernebriller ved alt arbeid der
det kan vere fare for skade pa synet t.d. ved
hogging av stein, sliping, sveising m.v.

Sikringsselar m/tau skal brukast der det vert
arbeidd i hogder der det kan vere fare for fall
til lagare plan, og det ikkje er anna godkjent
sikring. Bilbelter i Vegvesenets bilar og maski
nar skal og brukast.
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Vegvesenets bil foran Dynos distriktslager i Alesund. Bilen
bar en totalvekt pa 3500 kg og er ikke godkjenningspliktig.
Her er den opprustet for transport av eksplosiver. Bilen ska!
ha oransje skiit foran og bak, faresedler pa sidene og bak,
brannsiukningsapparater, stoppekiosser, oransje varsellys og
nodvendig verktoy. Bilen bar ogsa trefiberkledning i kasse-
bunn og pa sidelemmer, samt presenning til a dekke lasten
med.

TRANSPORT AV EKSPLOSIVE

VARER
Det er ikke enkelt a sette seg Inn 1 all ver-

dens lover og regler. For a finne fram I
denne jungelen og for a fa en god verne-

tjeneste, skal vl bruke HMS-handbokene.

Eksempel: Det skal transporteres 500 kg dyna-
mltt og 600 stk. el. tennere fra Dynos distriktsla
ger i Alesund til et aniegg pa Skodje.

Hvilken bil kan brukes? Hvordan skal den mer-

kes? Trenger foreren noen speslell kompetanse?
Kan dynamitt og tennere lastes I lag (samlastes)?
Sporsmalene kan vaere mange og vl skal prove a
fInne svar. Har vl en ukjent bok vil vl lettest fInne
fram ved bruk av registret. 1 registeret for HMS-
Handbok nr. 2 (spesialdelen) finner vi 5.
Transport - pa-/avlasting. Slar vi opp punkt 5 fin
ner vi under 5.4.1 Transport av eksploslve varer.

Setter vl oss Inn I det som er oppfort pa de 2 for-
ste linjene under Henvisning - Krav far vi svar pa
alle sporsmal vedrorende transport av eksplosi

ver, men dette bllr for omfattende.
Det er derfor utarbeldet: Instruks nr. 2 -

Transport av eksploslve varer. Denne kan I de
fleste tllfeller gl oss de svar vl soker.

Speslelle Instrukser - Retnlngsllnjer finner vl
under punkt 21.

I vart tllfelle ma vl ha en dieselbll (punkt 4). Er
bilen makslmum 3500 kg behover den Ikke veere
godkjent (punkt 2) og foreren trenger Ikke kom-
petansebevls (punkt 13). Bilen merkes som angitt
under punkt 1 og opprusting for transport av
eksplosiver gar fram av punkt 7, 8 og 9.
Samlasting av dynamitt og tennere kan fInne
sted, jf. punkt 4.

Skulle det I enkelte tllfelle vaere sporsmal som
Instruksen Ikke gir svar pa sa prov en henvendel-
se til biltilsynet.

Kjell Atle Fugelsnes
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Vegvesenet
konstruktive

i HMS-arbeid
■ eg bruker a si at HMS/internkontroll ikke er
I noe nytt. Allerede pa slutten av 80-tallet tok
I en del st0rre bedrlfter 1 bruk internkontroii,
men loven kom forst I 1992. Losbladsystemet ska!
bort. Na ska! vl samie dokumenter, rundskriv og
lover 1 el handbok.

Silk forklarer konsulentene 0ysteln Jacobsen og
Sverre 0vstegard ved Arbeldstllsynet I Molde hls-
torlen bak og Innforlngen av HMS I Statens veg-

1

vesen.

Konsulentene Sverre

0vstegard (t.v.) og
0ystein jacobsen
ved Arbeidstiisynet i
Molde slar fast at

Statens vegvesen tar
HMS-arbeidet pa
alvor.

- Statens vegvesen I fylket var tidllg bevlsst pa at
dere vllle satse pa Innforlngen av HMS, og dere
var vel ogsa klar over hva som skjedde for loven
kom. Den bevlsste holdnlngen bar vist at dere
bar en klar profll pa HMS-arbeldet. Det arbeldet
som er lagt ned er omfattende og konstruktlvt.
Det virker som Vegvesenet bele tiden bar klart
for seg bva som skal gjores. Arbeldstllsynet bad-
de tidllg kontakt med dere I denne prosessen,
kvltterer Sverre 0vstegard da vl kunne overrekke
ban et ferdig sett HMS-bandboker.

- Det var sa langt, men bva skjer mellom
Arbeldstllsynet og Statens vegvesen videre?

- Arbeldsformen fremover vll skje gjennom en
revisjon av bandboken. Under revisjonen vll bade

Arbeldstllsynet, Forurenslngstllsynet,
DIrektoratet for brann og eksplosjonsvern og
Eltllsynet I sterkere eller mindre grad komme Inn.
Denne revisjonen vll jeg tro kan skje omtrent
samtldig, om Ikke pa samme dag sa iallefall i
lopet av el uke. Konkret ser jeg for meg at et
team sammensatt av de overfornevnte Instanser

vll ga gjennom bandbokene. Vl vll snakke med
og Intervjue ansatte fra forskjelllge deler Innen-
for Vegvesenets drift. Videre vl vll ta stlkkprover
av forskjelllge ting og omrader som er omfattet
av bandboken, og selvfolgellg vll det bll satt krav
til at det vl papeker av mangier og fell blir rettet
Innenfor en angitt tidsfrlst. En detaljinspeksjon
vll ba lite for seg, sler 0ysteln jacobsen.

- Hva er sa viktig med en silk bandbok?
- Na ma alle store og mindre arbeldsplasser ten-
ke gjennom sine bandlinger. Det viktige med
HMS-bandboka er at vl bar fMt nedfelt hvem

som bar ansvar, ved navns nevnelse, og vl bar
dermed fMt en klar ansvarfordeling for dette
omradet pa arbeldsplassen. Den ansvarlige vll ha
klart for seg bva ban skal gjore pa sine forskjelll
ge omrader, og Statens vegvesen bar fMt et
oppegaende Internkontrollsystem. Innforlngen
av HMS vll vaere lonnsomt pa alle omrader og
Ikke minst vll det totale arbeidsmlljoet bll bedre,
sler Sverre 0vstegard.
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Intemkontroll

er ikke

kostbart!

Hydro Sunndal tok i
bruk intemkontroll I

1987. Resultatene

er positive foralle

ledd i bedriften.

Sjukefravaeret har sunket, vi har faerre skad-
de, utslippet har minsket, kostnadene har
gatt ned og produktiviteten har gMt opp.

Selv om vi er inne I en hyggellg utvikling, er det
enna mye a rette pa.

Det er tllsynssjef Svein Lund ved Hydro
Sunndal som sler dette etter fire ar med Intern-

kontroll ved bedriften. Han slar fast, Internkon-

troll lonner seg!
Innforingen og gjennomforingen av Intern-

kontrollen er en prosess som angar hele Hydro
Sunndal, den enkelte ansatte og er Ikke en opp-
gave for toppledelsen alene. SveIn Lund kunne
under sin gjennomgang for «HMS-anvarllge» I
Statens vegvesen More og Romsdal nyllg, fortelle
at ansvaret for gjennomforlngen av mlljopollcyen
tllllgger verksdirektor og folgjer llnjeansvaret I
organisasjonen.
- VI har satt krav om at helse, sikkerhet og

ytre og indre miljo skal vaere hoyt priorlterte Inn-
satsomrader pa llnje med produktlvltet og lonn-
somhet. Malsettlngen for HMS-arbeldet pa var
bedrlft er a Innfrl lovbestemmelser, forskrifter og
pafegg fra offentllge myndlgheter bade nar det
gjelder arbeidsmiljo og ytre mlljo. VI skal legge
arbeidsmlljoet tilrette for at hver enkelt medar-
beider skal yte sitt beste og at ongen skal skades
eller fa sin helse forrlnget pa grunn av utforelsen
av sitt arbeid. Til slutt skal vi etterstrebe et kon-

fllktfritt forhold til lokalmiljoet med hensyn til
utslipp til loft, land, sjo og vassdrag, kunne SveIn
Lund fortelle.

Bedriftens HMS-statistlkk er overbevisende

lesnlng. Pa skadesiden, pa utslippsslden og I
antall faerre handbrannslukkere er tallenes tale

klare:

1987-89 skader

1988 - 65

1989 - 41

1990-32

1992-15

1988 - 642 handbrannslukkere

1989-542

1992-232

1993-159

t  A i. A i. .4 4

I 1987 slapp Hydro Sunndal ut 30 kg fluor,
mens tallet for 1991 var 12 kg. Ogsa sjukefravae
ret har gMt drastlsk ned.
- Det nytter altsa?
- Ingen tvil om det, noe statistikken skulle vise.

Men vi er fortsatt Ikke fornoyd med 15-16 skader
arllg.

Bedriften var har de siste arene brukt 15 mllll-

oner kroner pa a rydde opp I eget rot pa anleg-
get. Gamie og utrangerte gjenstander er fjernet
og vl har gitt bygnlngsmassen var et strok med
malerkosten. Mlljoutsllppene mener vl bor fa
storre oppmerksomhet. Da vl hadde et hoyt niva
pa fluorutsllppet vart, paforte vl skogen og hus-
dyra stor skade.
- Men uten den enkeltes Innsats og Interesse

for HMS hadde vel heller Ikke Hydro Sunndal lyk-
kes?

- Det er vel rlktlg! Stikkord for oss er opplae-
rlng, Informasjon og motlverlng. En annen del av
den positive utvikling llgger pa forbedret tekno-
logl, men mye llgger pa kunnskap og papassellg-
het. Nar ansatte far tllgang til kunnskap, ser de
ogsa sammenhengen og resultatene kommer
deretter. Vare ansatte er mer opptatt av a vaere
pa arbeid enn a vaere hjemme med sykdom. Sllkt
er hyggellg.
- Et annet omrade vl sporer framgangen pa,

er gjennom utvlklingen I forslagsordningen var. I
1991 hadde vi over 2000 forslag pa det som
omfattet forbedrlnger av arbeldoppgaver og
rutiner ved bedriften. Sllkt vitner om engasje-
ment. En stor del av forsiagene bilr benyttet.
- Intemkontroll er ikke kostbart. Kvaiitet er

ionnsomt. innforingen av internkontrolen tror vo
har fort til at alle foier seg mer ansvarlig for sin
jobb, avslutter tiisynssjef Svein Lund ved Hydro
Sunndal.
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Loven ga bedre arbeidsmilje, men....

Siden arbeidsmilj0loven ble innfert 1. juli
1977, bar det skjedd store forandringer
med hensyn til vart arbeidsmlljo ute pa

arbeldsplassene vare. Vi bar I denne tiden opp-
levet en rivende utvikling, som bar pavirket
vart arbeidsmiijo pa bade godt eg vondt.
Stadig bar vi fatt nye stoffer av forskjellig art,
andre typer materialer eg nye produksjonsme-
toder.

Dette bar medfort at vi bar mattet tenke i nye
mater a organsere arbeidet pa. Denne utvik-
lingen bar pa mange mater endret risikoforbol-
dene pa arbeidsplassene. Like viktig er det at vi
bar fMt 0kte kunnskaper cm bvordan forbolde-
ne pa den enkelte arbeidsplass virker inn pa
vare belsemessige situasjoner.

Vi er blitt mer bevisst pa bvordan de forskjelli-
ge stoffer og materialer virker inn pa oss, samt
at vi er mer oppmerksom pa faren for stress og
slitasjer som kan skyldes var egen arbeidsorga-
nisasjon, ledelsesform og styringssystem. Det
siste som ber er nevnt er av meget stor betyd-
ning for arbeidsmiljoet, og det er derfor svaert
viktig at ledelsen tenker noye igjennom dette,
da alle disse momentene kan skape bade frus-
trasjon og motlosbet.

Hvordan virker sa vernearbeidet i vart daglige
arbeid? Blir vernearbeidet fulgt opp? Til det ma
vi vel kunne si et noksa klart ja. De fleste omra-
der gjennomforer i dag vernerunder bvert
balvar, der ev. svakbeter og mangier blir avdek-
ket. Disse svakbetene og manglene blir i all
bovedsak rettet pa. Dette er saker som er for-
boldsvis greie a gjennomfore, da disse sakene
ikke utgjor de alt for store konsekvensene rent
okonomisk. Det er nar de storre sakene skal

rettes pa, at ting blir utsatt eller lagt til side
under henvisning til lave bevilgninger, eller at
man rett og slett mangier bevilgninger 1 de
enkelte tiifeiler.

Slar 0kt

privatisering
negativt ut pa
arbeidsmiljeet?
ja, mener

artikkelforfatteren.

Dette kan sla ubeldig ut pa arbeidsmiljoet pa
arbeidsplasser som lider under trangboddhet,
og store arbeidsbyrder for visse grupper i var
organisasjon.

Slike ting vil gi frustrasjon, en folelse av opp-
gittbet som igjen gir utslag pa arbeidsinnsat-
sen i vart daglig arbeid.

Andre momenter kan vaere den stadig storre
privatiseringen som i dag blir gjennomfort i
Vegvesenet, og som kan gi vare egne ansatte
en folelse av at de ikke blir verdsatt pa en slik
mate som de egentlig fortjener.

Dette ma bli en utfordring for oss alle og ikke
minst ledelsen a fa rettet pa. En bedring pa
dette feltet vil gi et positivt utslag pa arbeids-
miljoet, og den enkeltes trivsel og arbeidsinn-
sats.

Harold Dragset
Vegmester
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Tunnel-arbeid med livet som innsats

Det store vogntoget dundrer forbi de tre
karene i bunnen av Freifjordtunnelen.
De svaier i det voldsomme vindsuget,

sjMoren var neppe bortpa bremsa ... - Vi job
ber med livet som innsats her nede under fjor-
den, sier Tor Saether. Det tas svaert lite hensyn
til OSS, vi blir sma og sarbare, roper ban gjen-
nom suset fra de store viftene i tunnel-taket.

- Problemene er vel ikke spesielle for Freifjord
tunnelen, alle som arbeider inne i tunneler

opplever den samme frykten og folelsen av
maktesloshet, sier Saether. Olav Floystad nikker,
den store, skjeggprydede elektrikeren er den
som oftest bar arbeid a gjore inne i den droyt
balvmil lange tunnelen.

- Det kjores svaert fort, det er farten vi frykter.
Det er den som er farlig, sier de to. Vegarbeid
inne i tunnelen varsles pa bver side med skilt
og lys. Inne i tunnelen blinker det beftig, og pa
bilene roterer de gule lampene. Men, til tross
for at ingen kan unnga a se at det er folk som
arbeider inne i morket under Freifjorden, star
speedometernala boyt pa de fleste bilene. Og
de tyngste og storste er ofte de verste.

- YrkessjMorene burde vite bedre, men det er
ofte de som dundrer forbi i storst fart. Ogsa
nar det arbeides langs vegene under apen bim-
mel opplever vi at det kjores fort og bensyns-
lost, men inne i tunnelen bar vi ingen steder a
romme. Vi er pa et vis «fanget» mellom berg-
veggene. Denne folelsen av ikke a kunne gjore
noe seiv er slett ikke god, sier Saetber.

Han bar flere ganger sett vogntog passere sa
naert at speil pa Vegvesenets lastebil er revet
av. Under arbeid med lift mot taket bar karene

opplevd at trailere bar tatt borti kurva de bar
statt i.

- Det er arbeidet oppunder taket som foles far-
ligst. Nar vi jobber med liften er det svaert liten
klaring mellom kurva og de boyeste vogntoge-
ne. Kommer de i stor fart bar sjMoren ingen
muligbet til a stoppe, sier Floystad.

For a gjore det litt tryggere under tunnel-
arbeid bar det vaert nodvendig a bruke en
mann til a sta i vegbanen med rodt stopplys
for a dempe farten pa bilene.

- Det burde jo vaere belt unodvendig a ba en
mann til a gjore en slik jobb. Men det bar vist
seg at det er det eneste som bjelper.

Det er spesielt under langvarig arbeid oppun
der taket at det bar vaert nodvendig.

- Det bar gatt bra sa langt, men jaggu bar det
vaert naere pa. De som kjorer gjennom tunne
len bar bare noen sekunder a tape pa rolig og
bensynsfull kjoring. Vi bar livet a tjene pa det,
sier Olav Floystad og Tor Saetber.

- Ta det med ro, er bonnen fra de to.

Tunnel-arbeid er toft pa flere mater.
Vernemasker foran munnen og solide borsels-
vern er sammen med refleksdress obligatorisk
tillegg til Vegvesenets orange kjeledresser.
St0v, eksos og braket fra viftene boldes ute
best mulig. Lydlost er det beller ikke nar de
store vogntogene kommer.

- Det er verst vinterstid, piggdekken sliter los
massevis av stov.

- Vatt og darlig vaer ute gir mindre stov og
bedre arbeidsforbold inne i tunnelen, sier kare

ne.

Ole T. Strand
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Karer med t0ff arbeidsplass under Freifjorden. Magne Punnerud, Tor Scether og Per Kalvoy (fra venstre) opplever til stadighet
farlige situasjoner under arbeid i tunnelen.
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Vegvesenet d0mt til
erstatning for brann

Romsdal herredsrett avsa 5.

januar 1994 dom i en erstat-
ningssak som gjaldt brann-
skader en 10 ar gammel gutt
var blitt pafert inne pa om-
radet til Toven veggarasje.

Ulykken inntraff 26. mars 1992. To gut
ter pa 10 og 11 ar hadde kommet seg
inn pa veggarasjeomradet. Inne pa
omradet fant de et 200 liters fat som

inneholdt ca 30-40 liter vegmerkemal-
ing. Guttene apnet spunsen i fatet og
veltet dette slik at maling rant ut. De
hadde med seg fyrstikker og tente pa
malingen som rant ut av fatet. Dette
forte til at fatet eksploderte og den yng-
ste av guttene ble pafort alvorlige
brannskader.

Veggarasjeomradet er avgrenset av
en bekk pa den ene langsiden og av et
gjerde pa de ovrige tre sider. Porten til
omradet var ikke last. Veggarasjen er
ubemannet og omradet bestar av en
garasjebygning samt et friluftslager for
diverse maskiner, redskap, utstyr m.v.
Den skadede gutten og bans familie er
nabo til veggarasjeomradet. Veg-
vesenets ansatte hadde ved tidligere
aniedninger patruffet barn inne pa
omradet og bedt disse om a fjerne seg.

Gutten og bans foreldre krevde
erstatning fra Vegvesenet. Kravet ble
avvist bade av vegkontoret og
Vegdirektoratet og sak ble deretter
reist for Romsdal herredsrett.

Saksoker paberopte seg prinsipalt
at det forela uaktsomhet fra Veg-
vesenets side. Vegvesenet burde ha
forutsett de skademuligheter malings-
fatet med malingsrester representerte.
Dette fordi det var lagret pa et ikke inn-
gjerdet omrade hvor det erfaringsmes-
sig hendte at barn oppholdt seg.
Saksoker hevdet ogsa at fatet ikke var
merket slik at omgivelsene ble gjort
oppmerksom pa innholdets farlighet.
Vegvesenet burde sorget for sikrere
lagring eller destruksjon av fatet.

Subsidi®rt paberopte saksoker seg
at Vegvesenet driver en farlig virksom-
het og derfor matte vsere ansvarlig for
skaden pa objektivt grunnlag.

a betale

skader

Saksoker nedia pastand om en
erstatning pa kr 750 000,--

Staten bestred bade skyldansvar og
ansvar pa objektivt grunnlag. Staten
fremholdt at brannforskriftenes krav om

sikring overfor den generelle risiko for
brann var oppfylt ved lagringen av
fatet. Staten anforte at saksokers

handlemate matte karakteriseres som

en ulovlig handling og ikke som lek.

Apningen av fatet var ikke belt enkel.
Saksoker matte ha et verktoy og opp-
lysningene i saken tydet a at ban had
de slatt med dette verktoyet, trolig en
jernstang, inntil kranen pa fatet ble slatt
av og malingen rant ut. Det var videre
uparegnelig at barn skulle foreta slik
forsettlig ildspasettelse. Staten hevdet

at det ikke forela handlingsalternativer
for lagring av fatet. Full inngjerding var
lite praktisk og uhensiktsmessig.
basing av porten ville ikke vaert tilstrek-
kelig. Destruksjon av malingen ville
ikke v«rt praktisk sa lenge en fortsatt
hadde behov for a oppbevare slike
malingsrester.

Staten avviste videre ansvar pa

objektivt grunnlag fordi oppbevaringen
av malingsfatet representerte et
engangstilfelle og ikke var typisk for
den virksomhet som ble drevet ved

garasjeanlegget.
Staten fremholdt at saksokers

handlemate var den dominerende ar-

saksfaktor for ulykken.
Staten la ned pastand om full frifinn-

else. Subsidicert hevdet staten at

ansvaret, pa grunn av skadelidtes

medvirkning, matte fordeles med 3/4
pa skadelidte og 1/4 pa staten.

Retten fant avgjorelsen av ansvars-
sporsmalet svaert vanskelig. Retten
fant ikke sikre holdepunkter for hvorvidt
fatet var merket eller ikke for

eksplosjonen. Retten setter likevel
sporsmalstegn ved om merking av

fatet ville ha virket avskrekkende pa de
to guttene. Retten fant videre at det var
uklart hvorvidt fatet var tilstrekkelig
avstengt for avtapping av den brannfar-
lige malingen. Retten legger imidlertid
til grunn at Vegvesenet ikke i tilstrekke
lig grad hadde sikret fatet mot at uved-
kommende, i dette tilfelle en 10 ar

gammel gutt, greide a apne det. Videre
la retten til grunn at saksoker hadde
utvist stor iherdighet for a fa undersokt
fatets innhold.

Retten fant under en viss tvil at

Vegvesenet ved sin beslutning om a
lagre den brannfarlige vaesken pa
omradet, matte bebreides for ikke a ha

tatt tilstrekkelig hensyn til at malingsfa
tet med innhold representerte en ska-

derisiko dersom det kom under
behandling av uvedkommende. Retten
fant ogsa at paregneligheten for at det
te kunne skje var til stede ettersom
Vegvesenet hadde erfaring for at omra
det ble benyttet til lekeomrade og opp-
holdssted for bam. Retten fant at
Vegvesenet burde ha truffet disposisjo-
ner for a forebygge skademuligheten,
f.eks. ved oppbevaring av fatet pa et
sted med forsvarlig inngjerding.

Retten fant imidlertid at erstatning-
en matte reduseres med 1/4 pa grunn
av skadelidtes egen medvirkning.

Retten la til grunn en medisinsk

invaliditetsgrad pa 30 % og tiikjente
saksoker en erstatning pa kr 337 500,-.
Hver av partene matte beere egne
saksomkostninger.

Dommen er rettskraftig.

Torbjern Hauso
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DRIFTSKONFERANSEN 94 I ALESUND:

Variasjon i programmet

Driftskonferansen 1994 var lagt til
Alesund. I motsetning til konferan-
sen i Kristiansund for to ar siden,
som hadde var miljosatsing som
hovedtema, fulgte driftskonferan
sen opp var satsing pa miljoet

samtidig som de to dagene ogsa
ble sterkt preget av vart daglige
«veg og virke».

I sin innledning til de rundt 100 konfe-
ransedeltakerne, foreleserne og inn-
budte gjester, pekte assisterende
vegsjef Paul Bolset pa at miljoet aldrl

I  noen tidligere vegplanperlode har
vaert sa fokusert som tllfellet er for

innevaerende periode. Paul Bolset
var heller Ikke i tvll om at Statens veg-
vesen More og Romsdal matte fa
«sta-karakter» for sin mlljolnnsats. I

Innledningen var assisterende veg
sjef opptatt av Hollerutvalgets arbeid
og den kommende behandling av
«Det nye \/egvesen>>. Han var Ikke I
tvll om at Innforingen av Krosus,
omorganlseringen vl star foran og at
vi na har tatt I bruk HMS-handboka

gjor 1994 som et av de mest spenn-
ende ar i Statens vegvesen More og
Romsdal sin historie.

Reidun Kallestad fra fylkesmannens
miljovernavdeling slo fast i sin opp-
summering at Statens vegvesen na
tar miljoet pa alvor.

Men Kallestad la til at fylkesmannen

Ikke vllle ha noe imot a folge opp var
Innsats for mlljolnnsats noe naermere.

Den forste dagen gikk ellers med til a
sette sokelyset pa masklndrlfta I
Statens vegvesen i fylket. At motpol-
ene var sterke og oppfatnlnga I salen
for og Imot egen masklndrift var stor,
kom Ikke overraskende. Sterkest tro

pa okt lele av fremmedmaskiner had
de driftssjef Oddmund Gussias. Han
hevdet I debatten at egen masklndrift
ikke ma vaere et mal i seg selv.
Forste dag ble avsluttet med blikket
rettet mot fremtlden og den framtidige
organlseringa, Ikke bare av maskin-
avdellnga, men av hele etaten.

Andre dag var satt av til avdelingsvise
tema. Pa programmet til driftsavdel-
inga sto orientering om siktrydding,
tlltak mot utforkjoringsulykker,
overtakelse av gang- og sykkelveger
langs riksveger, brannfare i tunneler
og erfaringer med den nye vedlike-

Rundt 100 deltakere var med pa driftskonfe
ransen i Alesund.

holdsstandarden. Driftssjef Oddmund
Gussias orienterte om de okonomis-
ke rammene for vedlikeholdsdrifta og
opplyste at den nye tildelingsmodel-
len gir en reduksjon pa 3 % i riksveg-
budsjettet.

Pa anieggsavdelingas mote inviterte

landskapsarkitekt Anne-Trine Hoel til
bredt samarbeid mellom nettopp
anieggsavdelinga og landskapsarki-
tekten samtidig som hun viste et lys-
bildekaseri over emnet «Rett, men
likevel galt» - i vegbygginga.

Bruk av pickup i laboratoriets tjenes-
ter, felleslager og kvalitetssikring er
emner som ble debattert.

Rekruttering til anieggsdrifta var
andre tema som ble behandlet.
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Hva betyr driftskonferansen
for deg?

Denne gangen fikk vi belyst
en del problemstillinger
innenfor Statens vegve-

sen, som kan gi riktige l0sninger,
og like lesninger i hele fylket.
Arets emner var h0yaktuelle
temaer, men kanskje kunne vl na

enda flere saker som vedkom-

mer Statens vegvesen More og
Romsdal innenfor samme tids-

frlst.

I tillegg ma jeg nevne ulike syns-
punkt I Vegvesenet, som fikk
sine iosninger i iopet av kveiden,
sammen med godt sosiait sam-
vaer.

Magne Nauste

Jbg synes det er positivt at
ansatte pa uiike niva pa veg-

kontoret og vi fra utedrifta kan
komme sammen pa en siik drifts-
konferanse. For ass som arbeid-

er sa spredt utover i fylket, er
driftskonferansen den eneste

aniedning vi bar for a treffe
«andre». Gjennom de emnene
som biir tatt opp i iopet av konfe-
ransen og gjennom diskusjonen
far vi bedre kjennskap til og
beiyst saker som mange av oss
stoter pa 1 vart dagiige arbeid.
Arets tema var ikke uventet, men
jeg synes det er noe spesieit i og
med at det ikke er kiariagt hvor-
iedes «Det nye Vegvesenet»
skai bii. "Det nye Vegvesenet»
burde ha vaert et tema, og ma bii
et av temane til neste driftskon-

feranse.

Per Leikanger

Sagt pa anftskonferansen i Alesund 8. o<
I  nsnu *wm

«Vegen er det stedet
der den norske befolk-

ning far sin landskaps-
oppfatning".
(Landskapsarkitekt

Anne Trine Hoe!)

«Jeg sitter med flere uleste spersmal na
enn hva jeg hadde da jeg kom hit.»
(Vegmester Johan Nybe i sin oppsum-

mering av driftskonferansen)

«Oia trenger ikke a lofte meg opp tii
mikrofonen. Fremskrittet gjor at jeg kan

«A bygge veg har med okonomi a gjo-
re». (Prosjektleder Oddbjorn Piadsen)

"Poiitikeren skai nok fa v^re med a si

sitt om overtakeisen av gang- og sykkei-
veger iangs riksveger. Formeli omkiassi-
fisering er en omfattende sak.»
(Driftssjef Oddmund Gussias)

«Min storste styrke er jo ikke akkurat
evnen tii a hoide stiit.» (Vegmester Otto
J0sok)

"Overtakeisen av gang- og sykkeiveger
kommer i ei Stortingsmeiding. Jeg tror
den er vet gjennomtenkt" (Ass. vegsjef
Paul Boiset)

"Hovedsaken er at krysset biir ryddet.
Hvem som gjor det er vei ikke det
vesentiige." (Vegmester Koibjorn Engen)

«Det var en del pessi-
mister fra Sunnmore

her. Det er jeg ikke vant
til.»

(Oppsynsmann
John Lillegard)

..

iegge fram en konkiusjon. Jeg misunner
folk som har evnen til a peke ut andre til

siike oppgaver» (Vegmester Koibjorn
Engen)

"Det har tatt 20 ar a utvikie PBR tii det

det er i dag. Vi ma finne oss i noen pro-
biemer med Krosus i startfasen.» (Per
Bjorn Gjeisten om startprobiemer i
Krosus)

«Jeg gjor meg til taismann for de kon-
traktorer som holder utstyr». (Driftssjef
Oddmund Gussias)

9. mars 1994

^ «Du har vaert vaken
' na!» (Per Bjorn Gjeisten
_ til sporsmalsstiiler i
salen)

feste mikrofonen pa skjorta.» (Inge
Bergum om det a v^re iiten a ikke rekke

opp tii mikrofonen).

"Er en best tjent med a gjore en jobb tii
iavest muiig pris eiier tii riktig pris. Jeg
tror vi kiemmer ryggmargen ut av vare

egne og innieide om vi gar pa iavest
muiig pris." (Knut Stokkeiand om prisset-
ting)

"Et av mine fortrinn i iivet er at jeg har
kraftig stemme, og jeg tror jeg ogsa kan

"Eiiers har vei noe blitt

gift bort, og noe kan
kanskje og ha forsvun-
net pa et eiier annet vis i
nattens muime og mor-
ke.« (Gunnar Fiemmen i
sitt inniegg)

"Jeg kan iiksom ikke se for meg en iege
med iegekofferten om bord pa verksted-
vogna." Knut Stokkeiand om bedriftshei-
setjensten)

"Er noe ukiart, far vi prove a bringe kiar-
het i det om ikke sa ait for ienge» (Paul
Boiset i et forsok pa a bringe kiarhet i
ukiarheter under avsiutninga av konfe-
ransen).

«Hvis en er usikker, er det muiig a sporre
seg tii rads». (Knut Stokkeiand om HMS -
det er aidri fiaut a sporre)

"Tragedian biir bare storre og storre jo
iengre vi venter pa a gripe inn" (Knut

Stokkeiand om AKAN-arbeidet)

"Akan handier om a hjeipe. Akan dreier

seg ikke om angiveri." (Knut Stokkeiand)

"Kjekt a ha en (dynamitt) gubbe p& iur
om noen skuiie komme pa besok." (Knut
Stokkeiand om oppbevaring av spreng-

stoff)

Vi er blitt betre?
Som vi veit er «Godt miijo" eit av Statens vegvesen sine fire hovudmai. Pa siste
driftskonferanse for 2 ar sida var nettopp «Miij0» hovudemne. Det er nappe
grunniag for a hevde at konferansen forte tii eit markert vendepunkt (i positiv iei) i
aniegg si atferd i forhoid tii miijo, men den var eit viktig bidrag.

Erkjenning av at godt miijo er viktig er ein prosess som tek iitt tid. Eg trur den
ne prosessen var igang for konferansen vart haiden, men at konferansen var
med pa a forsterke den.

No ma ikkje det eg seier toikast dit hen at maiet er nadd og at ait er sare vei.
Det er enno mange hoidningar som ma endrast og mange rutinar som ma
betrast, dersom omverda skai oppfatte oss som miijoetat.

Betringane sa iangt i anieggsavdeiinga si atferd og rutinar i forhoid tii miijo
kjem kiarare fram i kvaliteten pa ferdiggjeringa av aniegga, aitsa «finishen=>. Det
ma vere iov a kunne seie at vi har fatt eit godt renome nar det gjeid dette, bade
hos grunneigarane, andre naboar, tii vegen og hos «den vanlege mann". Det er
no unnataket dersom skjeringar, fyiiingar og sideterreng ikkje biir pianert og pus-
sa pa ein tiitaiande mate. Det er og blitt meir og meir vanieg a runde av skjerings-
toppar og fyllingsfotar. Nar det gjeid sideterreng t.d. sidetak og sidetippar har
enkeite aniegg blitt fiinke tii a pianere med runde former og med god tiipassning
tii terrenget omkring og ikkje etter det tidiegare ideaiet med rette liner og plane og
regeimessige flater.

Nar det gjeid tiisaing av disse, har det og skjedd ei positiv utvikiing i anieggs
avdeiinga sin praksis. For var metoden med pasproyting av grasfro/gjodseibian-
ding heiit eineradande. Denne metoden vii nok fortsette a vere den mest brukte
(metoden er biiieg, enkei og sikker), men no biir ogsa planting av store og sma
tre, busker og biomster nytta der dette passer. Sist sommar vart det pa sadd to
mindre areai med biomsterfro i staden for grasfro. Vi er spente pa om dette
eksperimentet biir veiiukka. Pa omradet stoyisolering av bustadhus har vi oppar-
beidd erfaring og fagkunnskap ved at vi i eigenregi har stoyisoiert 29 husvaere i
1993 (Langveien i Kristiansund).

i samband med vegbygging er vi ofte noydde tii a byggje forstotningsmurar.
Dette er eit element som er ssers synieg og der kravet tii god estetikk bor iiggje
hogt. I dei seinaste ara har det skjedd ei markert (for ikkje a seie dramatisk) drei-
ning fra a bruke piass-stopt betong eiier betongstein i desse murane tii a bruke
naturstein, aitsa torrmuring. Ingen er vei ueininge i at dette er ei kiar betring i for-
holdet til miljoet pa fleire matar:
- Det er iangt biiiegare
- Materiaibruken er seers ressursveniege. Stein og fjeii er det nok av pa vare

kantar.

- Som oftast (men ikkje aiitid) er torrmurar penare og giir iettare inn i iandskapet
enn betongmurar.
Dreininga mot meir bruk av torrmurar kan dokumentast med foigjande tai:

I  1992 har vi registrert bygging av 17 forstotningsmurar og av dei var 4 av piass-
stopt betong og dei resterande 13 var torrmurar. Torrmurane utgjorde heiie 81%
av samia murareai. I 1993 har vi registrert 3 murar av betong og 10 torrmurte.

Torrmurane utgjorde det aret 67% av samia murareai.
Dei mange positive tiibakemeidingane fra pubiikum gjer oss grunn tii a tru at

dette har gitt resuitat.
Tii siutt vii eg seie nokre ord om ieskur. Nar det gjeid type ieskur har skur av

betongeiement heiit fram tii det siste vore dominerande. Desse skura er robuste,
har iang ievetid og har og vore dei biiiegaste. Men spesieit pene kan ein ikkje
seie dei er. I dei to-tre siste ara har imidiertid fieire aniegg sett opp ieskur av tre
og med torvtak. Det er ein type med iafta piank som biir produsert i fylket.
Prismessig konkurrerar dei iett med betongskura og utanfor bymessioe strok kan
det vei ikkje vere tvii om at dei er penare og passar betre tii den iokaie byggjes-
kikken. At dei |<an vere meir utsett for heerverk er eit minus som eg meiner
Vegvesenet ma ieve med.

Praksisen med a "dumpe" ieskura ned pa bussiomma er i ferd med a betre seg.
Fundamentet biir no gravd ned i terrenget og det betrar bade utsjanaden og gjer
det iettare forbrukarane, spesieit for barnevogner og rullestolar.
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VANNRETT 70 Kjemme LODDRETT 75 Slamp
1 Se ill. 71 Elv i M&R 1 Kollega 76 Paraderer
12 Abrahams slave 75 Grums 2 Sokkestelnen 79 Raserer
13 Plutselig (omv.) 77 Tann (omv.) 3 Ferjeanlopssted 1 81 Hvis

14 Slar 78 Mynt (omv.) M&R 83 Kule

15 Stad 80 Rydderedskap 4 Fangstmann 84 VInd (omv.)
16 Ytret 82 Kjerneved 5 Regner 85 Noktern

17 Nag 83 Etui 6 PIkenavn 87 PIkenavn

18 Pronomen 86 Hovding 7 Streik 89 Sar

19 Sjarm 88 Uhyre 8 Arb. omrade til 91 Aldrende
20 Sykdom 90 Lydpinner 43 L. 93 Verktoy
25 Stoff 92 Nedborfattig 9 Konjunksjon 95 Se ill.

28 Rask 94 Bielv til Donau 10 Preposlsjon 96 Sand

31 Ukjent 95 Tiltrekkende 11 Tidsangiv. 97 Mas

32 Veg 99 Narkotisk middel 16 Pronomen 98 Slag
33 By i USA 100 Mener 20 Dekke 102 Manefase

34 TIdl. biskop 101 Aviopsror 21 Krenker 107 Brev

37 500 103 Forbause 22 Hovedstad i Europa 108 Prakt

38 Finland 104 Se. ill. 23 Forsynt 109 Amorin

39 Tall 105 Land i Europa 24 Sang 110 Fryse
40 Innsje 106 Demre 25 Skjelver 111 Medisiner

41 Nederlag 108 Stenge 26 Forevlser 112 PIkenavn

44 Naboer 111 Tone 27 PIkenavn 114 Guttenavn

45 Skurepulver 113 Kj. tegn 29 Luft 116 Tall

46 Kubus 115 Kvlst 30 Ale opp 117 Smette

48 Japansk skuespill 117 Krigssklpet 35 Mark 119 Hast

49 Naboer (omv.) 118 Krem 36 4500 121 Flatemal

50 Bielv til Thames 120 Duft 38 Floyte
51 Sporte 122 Omrade 42 Eller

52 Pumpe 123 Flokk 43 Ansvar for 8 L i

55 6490 M&R

56 Fisk 44 Hovedstad 1 Afrika

57 2670 47 Nesten blink

58 Anioper 53 Ferjeanlopssted i
59 T refat M&R

60 Kort 54 Spise
62 Uttalte 56 Verktoy
63 Flyselskap 61 Utmerket

64 Tone 63 Spetakkel
65 Fugl 67 Preposlsjon
66 Skred 72 Asiater

68 Tlllate 73 Felle

69 Krydder 74 Moro
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VINNERE BLE:
1. Harald Engdal, Valsaybotn
2. Sverre Hjelvik, Molde
3. Mary Eide Seljeseth, Molde

Vi gratulerer vinnerne.
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KRYSSORD av konsulent Terje Haug
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De tre f0rste riktige l0sninger premieres
med 2 Flaxlodd.

Lesningen legges i konvolutt merket Innsender:...
"Vegkryss nr. 2 - 94» og sendee

Vegkontoret
Fylkeshuset Adresse:
6400 Molde

innen 6. juni 1994 Postnr.: Poststed:

39



Rundt om

i fylket

Dette bilete er fra det internasjonale tidsskriftet World
Highways (1/93). Biletet viser elt parti av rv. 1, sor for
Liadal, I 0rsta kommune, og illustrerer ein artikkel om
materialeigenskapar. Det er redaktoren sjolv, Russ
Svan, som tydelegvis har vore pa vare kantar.
Overflatabehandlinga vart lagt i 1972, og den kvite
steinen er gabbrolit fra Sogn. Lift artig er det a bli lagt
merke til i den store verda. (GN)

50 ar
Trygve Lonsethagen, Robekk
Odd Einar Risan, Kortgarden
Arnfinn Olav AInes, Valldal

Morten Romme, EInesvagen

Terje Mahle, Bud
Irene Torlen, Alesund
Tor Dagfinn Myklebust, Fosnavag

60 ar
Asbjorn Saeter, Andalsnes
Bjorg Moa, Alesund
Johannes Nordgard, Leira

17. april
14. mai

3. juni

18. juni
28. juni
30. juni
2. juli

8. mai

20. mai

3. juni

I skrivende stund har ikke vin-

teren enno sluppet taket i
OSS. Fortsatt opplever vi natt-
kulde og rimfrosne hustak og
veger. Flere steder i fylket er

det denne vinteren malt tele

pa mer enn to meter. I sa

mate skulle det ikke v^re

noe saerskilt tilfelle at Magnar
Toven og Gunnar Sandnes
kunne male 1,82 meter tele

da vi dro forbi Toven vegsta-
sjon. Men la oss med den
gang legge til, staven var pa veg nedover og hadde
ikke nadd bunnen. Siden har vi latt oss fortelle at telen

nadde langt over to meter. (TA)

SoUe

Ragnar Samuelsen er av
den gamie garde vegar-
beidere. Men tida gar!
Det gjor den ogsa for
tunneldriveren Ragnar,

som om ikke sa alt for

lenge vil vere a finne i
pensjonistenes rekker.
Om vi ikke tar munnen

for full, tror vi at denne

ladningen var en av de

siste ban gjorde i
Statens vegvesen
sin tjeneste. Lad
ningen ble for ovrig
lagt i en av tunnele-
ne pa Ruoya. Godt
humor har alltid

vaert et av Ragnar
Samuelsen sine

gode kjennetegn.
(TA)

^iideae (uvi

Var lille fotorebus fra forrige nummer var visst lift van-
skelig. Vi skal med en gang avslore at bildene var
hentet fra Skar i Hjorundfjorden. Sissel Humborset fra
Hjartabygda i Volda og Ivar Ville fra Seebo var nesten
samtidig ute med svarene. Begge to far en hilsen fra
Vegvesenet. Andre svar var Engdal, Eikesdal og
Overaneset.

Statens vegvesen
M0re og Romsdal


